
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.46625 

+1.18%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.33390

     -1.16% 
 Българска народна банка

Sofix: 356.35 

    +0.72% 
Българска фондова борса

BG40: 111.46

 -0.06%
Българска фондова борса

Четвъртък
25 ноември 2010, брой 225 (5036)

Новини ▶ 8
Компании  ▶ 11 
Митко Събев 
поиска оставката 
на шефа на 
Агенцията по 
вписванията

“Меком” сключи 
договор за 
кредитна линия 
с датското 
правителство

Компании ▶ 13Компании ▶ 12

ТЕЦ „Русе“ 
окончателно 
стана 
100% руска

Новини ▶ 7

Държавата 
върна само 
половината от 
дълговете си 
към бизнеса

Новият закон „Кушлев“ 
заплашва 400 000 
семейства с конфискация

Липсата на 
координация между 
съседните общини 
рискува проектите за 
производство на зелена 
енергия. Поредният 
проблем пред ВЕИ 
сектора може да 
отблъсне реалните 
вместо фалшивите 
инвеститори
▶ 4-5

Отнесени 
От вятъра
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Печеливш
Матиас Мюлер

Губещ
Бил Макдермот
 

Германският производител на спортни автомобили Porsche 
отбеляза седемкратен ръст на оперативната печалба за 
тримесечието до края на октомври. Ръководената от глав-
ния изпълнителен директор Матиас Мюлер компания отчете 
печалба преди лихви и данъци в размер на 395 млн. EUR. Продаж-
бите на Porsche са скочили с 80% и са достигнали 2.1 млрд. EUR.

Подробности на стр. 10

Американски съд разпореди ръководената от Бил Макдермот 
софтуерна компания SAP да плати обезщетение в размер на 
1.3 млрд. USD на своя конкурент Oracle заради открадната 
интелектуална собственост. Това е най-голямото 
обезщетение в сферата на авторските права.
От SAP настояваха, че нанесените щети не надхвърлят 40 
млн. USD, и обмислят обжалване.

Мнения

По темата „направи си 
сам служители”

Обективно погледнато, 
много по-добре за всички 
участници в цялата игра 
е компаниите сами да си 
намерят и обучат кадри. 
Няма университетска сис-
тема в целия свят, която 
да е на 100% адекватна към 
развитието на техно-
логиите - гарантирано. 
А специално българските 
университети много труд-
но ще научат студентите 
си на нещо практическо, с 
цялото си остаряло соцобо-
рудване и ниско мотивира-
ните преподаватели. Така 
че компаниите трябва да 
се радват - отделят повече 
ресурси, но получават и по-
кадърни хора.

Петър Петров

▶

▶

pari.bg Топ 3

1Смелост, хаос и много 
имоти. Първата 
решителна и сериозна 
реформа на правител-

ството за преобразува-
нето на БАН поражда още 
повече въпроси. 

2Направи си сам слу-
жители. Безработни 
много, квалифика-
ция малко. Затова 

петте компании, които ще 
разкрият най-много работ-
ни места догодина, се заеха 
сами да обучат бъдещите 
си кадри.

3Делът на лошите 
кредити достига 
17.55%. Според послед-
ната статистика на 

БНБ тенденцията за спад 
в темпа на нарастване на 
лошите кредити отново се 
обръща. 

А вие 
вярвате ли 
на детето 
с мощното 
оръжие?

Не ни разбирайте погреш-
но. Всички искаме да имаме 
доверие в държавата и да не се 
съмняваме изначално в нейната 
преценка, чувство за справед-
ливост и приоритети. Да, но 
нямаме. Защото примерите, 
които ни карат да се съмнява-
ме, през последните 20 години 
многократно надвишават тези, 
които са подхранили доверието 
ни. Българската администрация 
все още е в основното училище 
- непохватна, недоучила и нео-
питна. И в този смисъл  да й се 
доверим безрезервно за законо-
проекта „Кушлев” и да я оставим 
да действа с това „най-мощно 
оръжие, което досега държавата е 
вадила” (по думите на министър 
Попова), без да й сложим здрави 
спирачки, е, като да се доверим 
на дете с базука. 

От месеци авторитетни експер-
ти, адвокати и специалисти в 
сферата на правото и човешките 
права алармират, че този законо-
проект е игра на ръба с човеш-
ките права. Те изреждат огромен 
списък от слабости, които може 
да бъдат изключително опасни, 

ако държавата не разполага с 
желязна воля и координация. 
Експертите изчислиха, че 400 000 
семейства може да бъдат потен-
циални жертви на тези слабости, 
ако някой по веригата на държав-
ната администрация реши да ги 
използва по злонамерен начин. 

От друга страна, срещу техните 
аргументи Министерството на 
правосъдието има два отговора: 
Първият е, че законопроектът се 
ползва с подкрепата на Вене-
цианската комисия. Вторият са 
думите на самия министър на 
правосъдието Маргарита Попова, 
че „честните няма от какво да се 
притесняват, защото приоритет 
на комисията няма да са дохо-
ди от сивата икономика или от 
работа и от роднини в чужбина 
например”. 
Да, обаче вече стана ясно, че 
последният вариант на проекто-
закона за отнемане на незаконно 
имущество, който министерство-
то публикува, не е точно този, 
който Венецианската комисия 
одобри. А що се отнася до думите 
на министър Попова, щом наме-
ренията на държавата са толкова 

чисти, нека тогава тя работи заед-
но с неправителствените органи-
зации, за да може тези обещания 
да намерят своето отражение в 
закона под формата на гаранции. 
Такива, които няма да пречат 
да се накажат „лошите”, но и 
които ще гарантират защитата на 
„добрите”. 

На фона на декларираните 
чисти намерения на министър 
Попова не й подхожда и да влиза в  
сценарий, намеквайки, че крити-
ките са „съзнателни инсинуации”, 
т.е. че са инициирани от потенци-
алните обекти на закона, тези с не-
законно натрупаното имущество. 
Очевидно е, че желанието на 
експертите не е България да няма 
оръжие за борба с организираната 
престъпност, а това оръжие да 
бъде безопасно за всички останали 
граждани. Защото примерите за 
обратното изобилстват в нашата 
история. И по-добрият вариант е 
да сме защитени от самия закон, 
вместо да разчитаме на обеща-
нията на детето с базуката, че ще 
стреля само по „лошите” и никога 
срещу нас. Нищо лично, просто за 
всеки случай.

Да се 
доверим 
безрезервно 

на държавата за 
законопроекта 
„Кушлев” и да 
я оставим да 
действа без здрави 
спирачки е, като 
да се доверим на 
дете с базука

коментар

ани коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.44919

+1.12%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.34960

     -1.11%
Българска народна банка

Sofix: 353.79 

    +0.63%
Българска фондова борса

BG40: 111.53

 +0.86%
Българска фондова борса
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Пазари ▶ 11 

Лошите 
кредити 
нараснаха до 
7 млрд. лв. 

Франчайзите 
в България са 
се увеличили 4 
пъти по време 
на кризата

Компании ▶ 15Пазари ▶ 14

Първата зарядна 
станция за 
електромобили 
на зелен ток ще е 
готова догодина

Компании ▶ 11

Три 
компании 
станаха 
„Инвеститор 
клас А”

СмелоСт, хаоС
и много имоти

Преобразуването на БАН може да стане първата решителна реформа на това управление. 
По пътя й обаче има много противоречия и съмнения. И имоти  ▶ 4-5

Административната тежест 
за бизнеса се увеличава, 
вместо да намалява 
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Запалката в главната роля

И отново: готови ли сме за лошия сценарий
коментар

Преди два месеца писах 
за изследванията, които 
показват, че след тежка 
криза обикновено иконо-
мическият растеж е бавен, 
безработицата висока, 
кредитирането малко и 
често има следващи вълни 
на кризата. Това не е прос-
то теория - виждаме го на 
практика.

Само преди около 1-2 
месеца Ирландия имаше 
по-ниска рискова премия 
от България. Същото се 
отнасяше и за Португа-
лия и Испания. Днес на 
тези страни отново се 
гледа със скептицизъм и 
инвеститорите избягват да 
купуват техен държавен 
дълг. Привидното спокой-

цитат

Докато ГЕРБ е на 
власт, никой друг 

няма да се разпорежда с 
имотите на БАН освен БАН

Число на деня

1.9
млн. лв. отпусна правителството на Министерството 

на културата за покриване на текущи разходи на театрал-
ни и музикални институти, музеи и художествени галерии

▶

 Бойко Борисов, министър-председател

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”

Малки-
те страни 

смятаха, че щом 
САЩ може да 
имат голям бю-
джетен дефицит 
без проблеми, 
значи и те могат. 
Груба грешка

ствие на пазара изведнъж 
се превърна в страхотно 
вълнение.

Този риск се повтаря 
многократно през по-
следните няколко години. 
Нашите съседи, гърците, 
бяха спокойни, че могат 
да увеличават безкрай-
но държавния дълг при 
ниски лихви - и да харчат 
парите като кейнсианска 
антикризисна мярка. И са-
мо в рамките на седмици 
това се промени. Лихвите 
скочиха и никой не иска-
ше да им дава кредит.

Други наши съседи, 
македонците, смятаха, че 
могат да издадат евро-
облигации през пролетта. 

Те имат сравнително 
малък държавен дълг и 
дефицит. Това им даваше 
увереност, че лесно ще 
вземат заеми от пазара. 
Обаче не стана.

Много по-рано другите 
наши съседи, румън-
ците, също живееха с 
илюзията, че бюджетният 
дефицит е безрисков и че 
могат да го увеличават, за 
да плащат високи заплати 
на полицаи, учители и 
пр. Те също имаха нисък 
държавен дълг, което ги 
успокояваше. Обаче се 
оказа, че популизмът не е 
безрисков. В един момент 
се оказа, че вече никой не 
иска да купува държавен 
дълг на Румъния и пра-

вителството там се оказа 
неплатежоспособно. 
Споразумението с МВФ 
избегна фалита, обаче 
въпреки съкращенията 
в публичните разходи, 
намаляването на заплати 
и пенсии Румъния вече 
две години не може да 
спечели доверието на 
пазарите.

Има и още примери, 
като Унгария, Лат-
вия, Исландия. Всички 
изброени страни имат 
едно общо нещо - те не 
бяха подготвени за риска. 
Повечето от тях въобще 
не се бяха замислили, че е 
възможно да има лош сце-
нарий. Много от малките 
страни смятаха, че щом 

САЩ можеда имат голям 
бюджетен дефицит без 
никакви проблеми, значи 
и те могат. Груба грешка.

Толкова много негатив-
ни примери би трябвало 
да поучат нашето прави-
телство да бъде предпаз-
ливо. Обаче не - Бойко 
Борисов реши и той да се 
пробва да раздуе бюджет-
ния дефицит максимално. 
Резултатът до момента: 
високи рискови премии, 
спад на инвестициите, 
забавено възстановяване, 
спад на заетостта, необхо-
димост от големи държав-
ни дългове. Вместо да се 
увеличава устойчивостта 
на рискове, тя се намаля-
ва. Докога?  

Бившият вътрешен 
министър изпрати 
сигнал срещу упра-
вляващите до глав-
ния прокурор

Скандалът между управ-
ляващите и Румен Петков 
достигна дипломатически 
измерения, след като по-
солството на Съединени-
те щати отне визата на 
бившия вътрешен минис-
тър. “Въз основа на ин-
формация за криминално 
разследване срещу Румен 
Петков американското 
посолство анулира не-
имигрантската му виза”, 
потвърди за в. “Пари” пре-
саташето на посолството 
Раиса Йорданова. Това е 
първата практическа ре-
акция срещу Петков в 
продължаващото пети ден 
говорене за отношенията 
му с Братя Галеви. Меж-
дувременно самият той 
обяви готовност да даде 
депутатския си имунитет. 
С което изпревари управ-
ляващите, които въпреки 
реката от словесни обви-
нения към него все още 
не са се сетили да му го 
поискат. 

За сметка на това вътреш-
ният министър Цветан Цве-
танов призова депутатите да 
създадат анкетна комисия 
и “да разследват” случая, 
макар че принципно пар-
ламентът е законодателен, 
а не разследващ орган.

Сигнал до главния 
прокурор
Всичко тръгна от изказване 
на директора на Агенция 
“Митници” Ваньо Танов, 
който реши да подно-
ви скандала отпреди две 
години, при който стана 
известно, че тогавашният 
вътрешен министър Румен 
Петков се е срещал с дуп-
нишките бизнесмени Братя 
Галеви. Танов обяви, че 
срещата е била за прера-
зпределяне на наркопаза-
ра. По време на скандала 
през 2008 г. обяснението 
на Петков беше, че срещата 
(състояла се през 2006 г.) 
е имала за цел да укроти 
подземните групировки 
преди присъединяването на 
България към Европейския 
съюз и е била филмирана 
с поръчани лично от него 
специални разузнавателни 
средства. Вътрешният ми-
нистър Цветан Цветанов 
потвърди думите на Танов 
и обясни, че специалните 
разузнавателни средства от 
срещата са били унищоже-
ни. Петков отрече по негово 
време да са унищожавани 
СРС-та и в сряда сезира 
главния прокурор за обви-
ненията срещу него.

кой какво работи
Именно липсата на доказа-
телства от разузнавателни 
средства е оправданието 
на Цветанов срещу Румен 
Петков да няма разследва-
не. В поредното си интер-

Румен Петков остана 
без американска виза

Правителството 
продължава да обяснява 
връзките на Петков с 
подземния свят, но освен 
говоренето не прави 
нищо по въпроса

▶

вю по темата той призова 
депутатите да сформират 
анкетна парламентарна 
комисия и да разследват 
случая. Парламентарните 
комисии боравят с предос-
тавените им от институции 
документи, но трудно може 
да се занимават с реално 
“разследване”. За сметка 
на това институцията, която 
би трябвало да се занимава 
с това - МВР, има доста по-
сериозен инструментариум 
за целта. В говоренето се 
намеси и премиерът Бойко 
Борисов, който потвърди 
думите на Цветанов, че ня-
ма достатъчно информация 
за образуване на разслед-
ване. “И да говорим сега, 
е само хабене на енергия и 
вкарване на пореден скан-
дал и отвличане на внима-
ние”, коментира Борисов. 
Но не коментира факта, че 
говоренето започна именно 
от неговите хора - Танов и 
Цветанов.

Филипа радионова

сниМка еМилия кОстадинОва
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Инвеститор купува земя на 
границата на една община 
с цел изграждане на ветро-
енергиен парк. Инвестира 
средства, получава разре-
шителни за строеж. Остава 
му само да завърши проек-
та. Тогава идва изненадата 
- случайно разбира, че в 
съседната община също 
на границата, в непосред-
ствена близост до имота 
му, има друго инвестици-
онно намерение. И тогава 
проектът просто трябва 
да спре. В подобна ситуа-
ция попаднаха вече двама 
инвеститори. Според Бъл-
гарската ветроенергийна 
асоциация обаче причи-
ните за този абсурд може 
да попречат на още много 
бъдещи инвеститори. 

Координация нулева
Инвеститори в проекти 
за електричество, произ-
ведено от възобновяеми 
енергийни източници 
(ВЕИ), сигнализираха за 
тотална липса на коорди-
нация между две съседни 
общини. Това пречи, а по-
някога и спира сериоз-
ните инвеститори. Освен 
това общините увелича-
ват таксите за издаване на 
различни разрешителни, 
което постоянно оскъпява 
проектите. 

“Реализацията на един 
ВЕИ проект тръгва от ни-
во община, а именно там 
инвеститорите се сблъск-
ват с няколко сериозни 
проблема”, каза Станислав 
Гочев, който е управляващ 
съдружник във “Варна 
грийн енерджи” - ком-
пания, която  изгражда 
и развива ветроенергий-
ни паркове. Общините не 
осигуряват достъп до об-
ществена информация във 
връзка с проекти за ВЕИ 
на техните територии, 
алармираха от ветроенер-
гийната асоциация. Ос-
вен това липсва стиковане 
между съседни общини 
във връзка с развитието на 
ВЕИ проектите. Ако има 
публични карти с инвес-
тиционните намерения за 
ВЕИ, инвеститорите пред-
варително ще се съобразят 
и ще преценят дали един 
проект има възможност за 
реализация или не. Такива 
карти обаче няма.

Според Гочев общините 
се опитват да ограничат 
спекулантите в сектора, 

но погрешните им дейст-
вия по-скоро се отразяват 
на сериозните инвести-
тори. 

Непотърсената 
информация
В общините има инфор-
мация за проектите, но 
компаниите сами трябва 
да си я поискат. Проблемът 
е, че нищо не спира адми-
нистрациите да издават 
разрешителни, без никой 
да провери инвестицион-
ните намерения в съсед-
ната община. Логично е 
при наличие на проблем 
за реализацията на про-
екта общината изобщо да 
не издава разрешителни. 
Или поне да предупреди 
инвеститора за останалите 
проекти и за възможните 
проблеми на по-късен етап 
от развитието на проекта. 
Това обаче не се случва 
и топката е прехвърлена 
в ръцете на инвестито-
ра. От общините казват, 
че нямат задължение да 
информират всеки инвес-
титор, затова те самите 
трябва да се поинтересуват 
за проектите, които се раз-
виват в близост до техния. 
А ако инвеститорът не го 
е направил и нещо спре 
проекта - загубите са за 
негова сметка. 

От община Шабла при-
знаха, че имат данни за 
проектите в съседните 
общини, но динамиката 
в този сектор е толкова 
голяма, че не може да се 
каже дали в даден момент 
информацията е актуална. 
Затова най-добре е всеки, 
който има намерение да 
строи ветропарк, да се 
обърне и към съседната 
община. Най-вече за да се 
съобрази с техническите 
изисквания за такива про-
екти - разстоянието между 
два генератора да е мини-
мум 500 м, както и задъл-
жителното отстояние на 

Липсата на координация 
между съседните общини 
рискува проектите за 
производство на зелена 
енергия

Елина Пулчева
elina.pulcheva@pari.bg

3700
▶ мегавата енергия са 
заявили инвеститори 
пред неК за производ-
ство от ветропаркове в 
България

Трябва да се        проверява 
и в двете              общини
Ние даваме информация 
за проектите на наша 
територия, но когато ин-
веститорът се интересува 
за територията на съсед-
ната община, ще трябва да 
направи справка и там. По 
принцип имаме информа-
ция за отсрещната страна, 
друг е въпросът колко тя 
е актуална. Никога няма 
да поемем ангажимент да 
кажем за проектите в дру-
гата община. Задължение 
на самия инвеститор е да 
си я поиска, тъй като става 
въпрос за много голяма ди-
намика и само от дадената 
община имат информация 
за реално заявените инвес-
тиционни намерения. 

Такива грешки може да 
станат, когато инвестито-
рът първо е закупил имота 
и след това реши да го 
процедира, без да е напра-
вил проверка за състояни-
ето спрямо двете общини, 
ако са гранични. Ако 
първо е направил справка 
обаче, той няма да попадне 
в такава хипотеза. 
На сайта на община Ша-
бла сме изнесли всички 
инвестиционни намерения, 
но без детайлите, които за-

500
▶ метра трябва да е раз-
стоянието между два 
ветрогенератора

ветрогенераторите на 1 км 
от населените места.

От общините Шабла и 
Каварна, където интере-
сът към изграждането на 
ветропаркове е най-голям, 
казаха, че до момента не 
са възниквали подобни 
казуси. Има и случай, при 
който координацията е за-
работила - ветроенергиен 
парк, построен върху зе-
мя, влизаща във владени-
ето на общините Каварна 
и Шабла. 

Такси и срокове
Общините увеличават по-
стоянно таксите за различ-
ни разрешителни, което 
също се оказва проблем 
пред инвеститорите. Ком-
паниите с реални намере-
ния нямат възможност да 
пресметнат каква е общата 
стойност на проекта и той 
непрекъснато се оскъпява. 
“Развитието на проект за 
ВЕИ е бавен процес, при 
който са необходими ня-
колко години, за да се раз-
вие проектът до етап раз-
решение за строеж”, обяс-
нява спецификата на тези 
проекти Станислав Гочев. 
През този период проектът 
преминава през различ-
ни процедури - оценка 
за въздействието върху 
околната среда (ОВОС), 
проектиране, проучване. 
През това време изтича 
срокът на издадените раз-
решения за изработка на 
подробния устройствен 
план. За да се продължи 
развитието на проекта, 
трябва да се поиска удъл-
жаване на срока на разре-
шенията. През това време 
обаче общинският съвет 
е взел решение за увели-
чаване на размера на тези 
такси. Така инвеститорът 
е поставен в ситуацията 
да плати допълнителни 
средства, които първона-
чално не е планирал, и не 
може да постигне устой-
чиво развитие на проекта. 
Това според Гочев може 
да накара инвеститори със 
сериозни намерения да се 
откажат от инвестицион-
ното си намерение.

Според кмета на община 
Каварна Цонко Цонев, как-
вато и да е стойността на 
разрешителните, те не би 
трябвало да представляват 
проблем за инвеститори с 
реални намерения. По ду-
мите му тези, които про-

тестират срещу таксите, 
са спекуланти в сектора, 
които имат разрешение за 
реализирането на проекта, 
но не и средства за това. 
Таксите според кметовете 
за момента са най-сигур-
ният начин за отсяване 
на спекулантите. Ако не 
бъдат заплатени таксите, 
инвестиционното наме-
рение отпада и така се 
освобождава територия за 
други компании. А както 
е известно, играчите на 
пазара с ВЕИ проекти са 
много повече от капаците-
та на енергийната мрежа. 

изходът от хаоса
В описаната ситуация няма 
нарушение. Законите не 
изискват от общините да 
се координират във връзка 
с ВЕИ проектите. Нищо не 
ги задължава и да изготвят 
карти с инвестиционни-
те намерения. Нищо не 
ги задължава и да запаз-
ват таксите ниски. Дори 
и държавата предвижда 
да въведе такса от 25 хил. 
EUR за всеки заявен ме-
гават за ВЕИ. Логиката на 
управляващите е следната: 
проекти много, капацитет 
малко - дайте да ги за-
трудним максимално, за да 
се откажат. Рискът обаче 
е вместо фалшивите да 
отпаднат точно реалните 
инвеститори.  

1000
▶ метра трябва да е раз-
стоянието между вет-
рогенератор и населено 
място

20-30
▶ хил. лв. е таксата за един 
ветрогенератор, която 
инвеститорът трябва да 
плати на общината

Поредният проблем пред вЕи сектора може да отблъсне реалните вместо фалшивите                          инвеститори▶
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Станислав Гочев, 
управляващ съдружник във 
“Варна грийн енерджи”

Не може да се 
постигне устойчиво 
развитие на проекта
Достъпът до общест-
вена информация 
за проекти за ВЕИ 
в дадена община е 
изключително затруд-
нен. Липсват общест-
вено достъпни карти, 
на които са отразени 
инвестиционните 
намерения за ВЕИ, с 
които един инвеститор 
трябва да се съобрази 
и да прецени има ли 
възможност за реали-
зация друг проект или 
не. 

Липсва стикова-
не между съседни 
общини във връзка с 
развитието на проекти. 
Оказва се, че инвес-
титор купува земя 
на границата на една 
община, инвестира, 
получава първоначал-
ни разрешителни от 
общината и впослед-
ствие става ясно, че 
в съседната община 
също на границата, 
в непосредствена 
близост до имота има 
друго инвестиционно 
намерение. Така се 
проваля инвестицията. 

Друг сериозен про-
блем са постоянното 
променяне и увелича-
ване на таксите за раз-
лични разрешителни 
от общините. Развити-
ето на проект за ВЕИ 
е бавен процес и се 
налага да се подновя-
ват дадени документи. 
Когато таксата се 
увеличава постоянно,  
не може да се постиг-

Привет
ствам 

филтриране на 
спекулантите в 
сектора, но не по 
този начин

не устойчиво развитие 
на проекта и негово-
то планиране. Така 
много инвеститори, 
които имат сериозни 
намерения, се отказват 
още на ранен етап от 
развитието на своето 
инвестиционно наме-
рение. 

Основният аргумент 
на общините е, че има 
много “кухи” инвести-
тори, които са блоки-
рали територии и по 
този начин отсяват 
тези, които наистина 
имат възможности. 
Ако не заплатиш 
таксата за удължаване, 
ще ти отпадне инвес-
тиционното намерение 
и така ще освободиш 
територия, която и без 
това е много натоваре-
на с проекти за ВЕИ. 
Ние сме съгласни с 
това и приветстваме 
подобно филтриране, 
но не по този начин. 

Красимир Кръстев, 
кмет на община Шабла

Трябва да се        проверява 
и в двете              общини

Инвестито-
рът е задъл-

жен да си поиска 
информация, 
тъй като става 
въпрос за много 
голяма динамика

сягат намеренията, защото 
според закона за класи-
фицираната информация 
нямаме право да дадем 
подробности. Всички, 
които искат да реализират 
ВЕИ проекти, могат да 
погледнат там, за да се 
запознаят с останалите. 
Най-добре е това да стане 
при главните архитекти в 
двете общини. По принцип 
проект може да се реали-
зира на територията на две 
общини. Ако инвеститор 
работи по такъв проект, 
той трябва да се съгласува 
на областно ниво от екс-
пертите на двете общини, 
които да разгледат инвес-
тиционните намерения. 

Поредният проблем пред вЕи сектора може да отблъсне реалните вместо фалшивите                          инвеститори▶
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Енергоразпредели-
телното дружество е 
натрупало 100 млн. 
лв. дългове за  
трафопостове

Между 130 и 150 млн. лв. 
годишно трябва да станат 
признатите инвестицион-
ни разходи на ЧЕЗ, за да 
бъде решен проблемът със 
забавеното изкупуване на 
трафопостове от инвести-
торите. Това заяви регионал-
ният мениджър на чешкото 
дружество за България Ян 
Вавера в отговор на намере-
нията за санкции от страна 
на Държавната комисия за 
енергийно и водно регули-
ране (ДКЕВР). Преди ден 
комисията определи забаве-
ните плащания по изкупува-
нето на съоръженията като 
„лоша практика”, при която 
ползите са за ЧЕЗ, а загубите 
- за потребителите.

Казус
По закон електроразпреде-
лителното дружество трябва 
да изкупи съоръженията от 

инвеститорите по пазарни 
цени до 2015 г. Предвидените 
средства са част от инвести-
ционната му програма, която 
пък е обвързана с цената на 
тока. От ЧЕЗ обаче изтък-
наха, че исканите по-високи 
инвестиционни разходи ще 
натоварят сметките на потре-
бителите с по-малко от 1%. 
Сега признатите инвестиции 
на компанията са 71 млн. лв. 
годишно, като в тази сума 
влизат също средства за по-
добряване на обслужването, 
поддръжка и модернизация 
на мрежата. Само разходите 
за изкупуване на съоръжения 
са около 15 млн. лв. годишно, 
посочиха от ЧЕЗ.

Според Ян Вавера държа-
вата не отчита строителния 
бум в София от периода 
2007-2009 г. и лавинообраз-
но нарасналия брой на съо-
ръженията, които компани-
ята е длъжна да изкупи. От 
ДКЕВР обаче опонираха, 
че и при сегашния размер 
на одобрените инвестиции 
тя бави тези плащания с 
години, а ги отчита като 
разход.

ЧЕЗ иска двойни признати разходи, за да се разплати с инвеститорите

Размах
МРРБ може да 
управлява още 
европари

Управляващият орган 
към регионалното минис-
терство е отличник при 
усвояване на еврофондо-
вете и затова е добре да 
поеме контрола по ОП 

▶

„Транспорт” (ОПТ) и други 
програми, които вър-
вят бавно. Това предло-
жи вчера депутатът от 
БсП Меглена Плугчиева по 
време на отчет на зам.- 
министърa на регионално-
то развитие Лиляна Пав-
лова пред парламентар-
ната комисия по еврофон-
довете. самата Павлова 
отхвърли възможността, 

но обясни, че строител-
ното министерство би 
могло да отговаря поне 
за пътните проекти в 
ОП „Транспорт”. „Обсъж-
да се идеята да се създаде 
междинно звено, което да 
координира работата на 
транспортното и регио-
налното министерство 
и на пътната агенция”, 
коментира Павлова. Така 

структурата ще гаран-
тира изпълнението на 
пътните проекти. Зам.-
министърът обясни още, 
че целта е звеното да 
заработи още през този 
програмен период. За след-
ващия от 2014 г. се пла-
нира всички оперативни 
програми да се управля-
ват от една централна 
структура. 

Депутатите от земеделската 
комисия в парламента вчера 
единодушно приеха про-
мените в Закона за общин-
ската собственост, според 
които общините ще може да 
влизат във владение на имо-
ти, преди отчуждителните 
процедури да са приключи-
ли. Предложенията на пред-
седателя на регионалната 
комисия и депутат от ГЕРБ 
Любен Татарски бяха при-
ети без никакви дискусии и 
възражения. Днес проектът 
на закона ще се разглежда и 
в правната и в регионалната 
комисия, но се очаква също 
да мине без възражения. 

В началото на месеца пар-
ламентът прие на първо 
четене подобни промени 
в Закона за държавната 
собственост. Според тях 
държавата, когато е инвес-
титор, може да влиза пред-
варително в имоти, ако там 
ще се изграждат обекти от 
национално значение. На-
пример това са магистрали, 
жп линии, пречиствателни 
станции и др.

обекти от 
първостепенно 
значение
В случая с общините обаче 
не е ясно дефинирано при 
кои случаи ще става това. В 
проекта е посочено, че мяр-
ката се отнася за „изграж-
дане на обект от първосте-
пенно значение - публична 
общинска собственост”. В 
самите текстове обаче не е 
посочено кои обекти са от 
първостепенно значение. 

Преди няколко седмици 
Татарски обясни, че това 
всъщност отново може да 
бъдат проекти от социална-
та инфраструктура. 

Въпреки неяснотите в 
мотивите към проекта е 
посочено, че така ще се 
осигури „приоритетното и 
своевременно изграждане 
на общински обекти”.

изискванията
Мярката за предварително 
влизане във владение на об-
щините ще се отнася само 
за незастроени земеделски 
земи и гори, е уточнено в 
поправките. Освен това, за 
да се възползват местните 
власти от това право, тряб-
ва да имат издадено раз-
решение за строеж. Друго 
изискване е да има одобрен 
подробен устройствен план, 
а не да е влязъл в сила, как-
то е в момента. 

Бързото отчуждаване на 
имотите все пак ще става със 
съответните компенсации. 
Местните власти задължи-
телно ще изплащат парич-
но обезщетение от момента 
на влизане във владение до 
приключване на отчуждител-
ните процедури. Разписаната 
методика в проекта пред-
вижда, че ако става дума за 
земеделска земя, потърпев-
шият ще бъде обезщетен с 
толкова, колкото би получил, 
ако продаде продукцията си. 
Ако пък са гори, сумата ще е 
равна на тази, която собстве-
никът би взел от продажба на 
дървесината.

Дарина Кахраманова

Общините ще може да влизат в 
имоти, преди да са отчуждени
Депутатите в земеделската комисия пуснаха поправките в закона 
без дискусия, което вероятно ще се случи и в останалите комисии

Проблемът със закона е в липсата на ясни дефиниции и съответно възможността за свободно тълкуване
сниМка еМиЛия кОсТадинОва

▶

Строителите
По данни на Камарата на 
строителите в България 
(КСБ) към края на 2009 г. 
стойността на изградените, 
но неплатени от ЧЕЗ трафо-
постове възлиза на 60 млн. 
лв. От самото дружество 
посочиха, че тази година 
сумата е достигнала 100 
млн. лв., като в нея влизат 
и наследени задължения. 

Проблемът се задълбочава 
и от факта, че въпреки за-
бавените плащания то не е 
спирало да издава разреше-
ния за присъединяване към 
мрежата си, което е едно от 
изискванията за започване 
на строителство. Според 
ЧЕЗ това е компромис, за 
да не се спира предприема-
ческата инициатива. Изпъл-
нителният директор на КСБ 

Иван Бойков обаче заяви, че 
компанията по-скоро бло-
кира предприемачите със 
задължения, които после 
отчита като инвестиции. 
Според него вина има и дър-
жавата, тъй като в закона не 
са разписани ясни срокове 
за заплащане на изградени-
те трафопостове. В същото 
време до изкупуването им 
от ЕРП-тата те остават соб-

ственост на предприемачите 
и всички разходи по под-
дръжката и ремонта им са за 
тяхна сметка. Допълнителни 
проблеми поражда и липса-
та на срокове за временно 
включване към мрежите на 
електроразпределителните 
дружества, което пък е не-
обходимо за започване на 
строителство.

По разчети на строител-
ни предприемачи изграж-
дането на трафопостове 
към един обект струва 
между 50 и 100 хил. лв. в 
зависимост от големината 
му. В същото време от КСБ 
протестират срещу цените, 
по които ЧЕЗ изкупува 
съоръженията, въпреки че 
те се определят с оценка от 
лицензиран оценител. За-
ради тези неуредици кама-
рата е залята с оплаквания 
от свои членове, а преди 
време сезира и Комисията 
за защита на конкурен-
цията. Комисията обаче 
излезе със становище, че 
въпросът не е от нейната 
компетенция.

Радостина Маркова  

Преди ден ДКЕвР определи забавените плащания по изкупуването на съоръ-
женията като „лоша практика”, при която ползите са за ЧЕЗ, а загубите - за 
потребителите сниМка еМиЛия кОсТадинОва

▶
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Държавата върна само половината 
от дълговете си към бизнеса
Няма да се търси 
нов вариант за 
разплащане

Окончателно държавата е 
успяла да изчисти едва 290 
млн. лв. от дълговете си 
към бизнеса по схемата през 
Българската банка за разви-
тие (ББР). Това означава, 
че фирмите са получили 
само половината от взема-
нията си. В регистъра на 
Българската стопанска ка-
мара компаниите са заявили 
просрочени задължения от 
страна на министерствата 
и общините за над 635 млн. 
лв. По самата схема на ББР 
пък беше предвидено да се 
платят близо 500 млн. лв.

възможност за съд
Правителството прие по-
становление, според което 
механизмът вече няма да 
работи и ще бъдат направе-
ни корекции по бюджетите 
на министерствата, които са 
изплатили част от дълговете 
си към бизнеса. Сред тях са 
Министерският съвет, ми-
нистерствата на финансите, 
на вътрешните работи, на 
отбраната, на труда, на зе-
меделието, на регионалното 
развитие и на транспорта.

Компаниите можеха да 
подават заявления до ми-
нистерствата до края на 
септември и така да си по-
лучат вземанията през ББР. 
Те обаче трябваше да се 
съгласят на отбив от 7% 
и затова много фирми не 
се възползваха от възмож-
ността.

Например наскоро от ре-
гионалното министерство 
съобщиха, че 100 строи-
телни фирми изобщо не са 
потърсили дължимите им 
суми. Само от този бранш 
пред БСК са декларирали 
просрочени плащания на 
държавата за над 556 млн. 
лв. Сега една от възмож-
ностите пред компаниите 
е да заведат дела срещу 
различните ведомства.

Неясно бъдеще
По сметка в БНБ остават 
близо 210 млн. лв., пред-
видени за разплащане по 
тази схема, припомнят от 
финансовото министерство. 
Все още няма решение как-
во ще стане с този ресурс, 
но засега не се предвижда 
друга възможност за по-

След три дни дебати Законът за Сметната палата беше приет
Обсъждането 
завърши с 
потвърдено обещание 
за сезиране на съда

Депутатите приеха на второ 
четене промените в Закона за 
Сметната палата след некол-
кодневни спорове. Проектът 
за промените е направен от 
ГЕРБ, като получи подкрепа 
от „Атака” и Синята коали-
ция. Депутатите от БСП бяха 
против промените в закона. 

Според тях ГЕРБ чрез тези 
промени се опитва да напра-
ви политическа чистка и ще 
използва Сметната палата 
за проверки по време на 
изборите догодина. 

Промените
Според промените пала-
тата ще се ръководи от 
един председател и два-
ма заместници, които ще 
се избират от парламента. 
Одиторите, които сега ра-
ботят в Сметната палата, 

ще трябва да се подложат 
на вътрешен конкурс и да 
се реши кой да остане на 
работа и кой не. Това беше 
една от основните промени, 
които предизвикаха споро-
вете. Според БСП, ако това 
се направи, одиторите ще 
бъдат понижени на ниво 
стажанти. Депутатите от 
БСП се противопоставиха 
и против предложението 
Министерският съвет да 
определя допълнителните 
възнаграждения на одито-

рите. Според тях това ще 
доведе до финансова зави-
симост веднъж от Минис-
терството на финансите и 
втори път от Министерския 
съвет.

На съд
Ниско качество на закона и 
съмнения за лобизъм бяха 
основните причини за про-
тивопоставянето от черве-
ните депутати. „Този закон 
ще бъде един от законите, 
от които ще се срамува то-

ва 41-во народно събрание 
- ниско правно качество, 
лобизъм, скандална поли-
тическа чистка в нарушение 
и на общностното право, 
и на конституцията”, каза 
Мая Манолова от БСП. По 
думите на Манолова този 
закон е скандален, а според 
ГЕРБ текстовете са добре 
написани и няма конфликт 
на интереси. 

Право на отговор
Депутатите от ГЕРБ се 

противопоставиха на това 
твърдение, като коменти-
раха, че Мая Манолова не 
чете правилно. „Уважаема 
госпожо Манолова, имам 
чувството или че не сте 
чели закона, или го четете 
по начин, който ви е угоден 
на вас”, отговори Георги 
Андонов от ГЕРБ. От БСП 
потвърдиха обещанието 
си от петък, че ще сезират 
Конституционния съд за 
промените.

Радослава Димитрова
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гасяване на дълговете към 
фирмите. Така компаниите, 
които не са си взели па-
рите, остава да изчакат до 
следващата година, но няма 
гаранции, че в бюджета ще 
бъдат предвидени средства 
за разплащане. 

Представителите на биз-
неса също не вярват, че 
проблемът ще бъде решен 
скоро, и нямат идеи как 
може да се действа оттук 
нататък. „Не виждам какво 
може да се направи. Имаме 
списък на всички фирми 
и сме отишли до всяка от 
тях”, коментира Иван Бой-
ков, изпълнителен директор 
на Камарата на строителите 
в България.

Според Божидар Данев от 
Българската стопанска ка-
мара пък трудно може да се 
повлияе на правителството 
и да се намери изход. Той 
припомни, че остава сери-
озен проблемът с дълговете 
на общините. От регистъ-
ра на организацията става 
ясно, че фирмите чакат от 
местните власти близо 77.7 
млн. лв.

От думите на Данев ста-
на ясно още, че бизнесът 
трудно би излязъл с ново 
предложение за разплаща-
не. „Много от фирмите не 
искат да се конфронтират 
с правителството, защото 
се страхуват, че после няма 
да получават обществени 
поръчки”, обясни той.  

 Дарина Кахраманова

Министерството на окол-
ната среда и водите покани 
13 общини да представят 
проекти за изграждане на 
системи за управление на 
отпадъците на техните те-
ритории с финансиране 
от Оперативна програма 
„Околна среда”. Общата 
им стойност трябва да е 220 
млн. лв.

Става въпрос за общи-
ните Бяла в област Русе, 
Варна, Велико Търново, 
Габрово, Добрич, Самоков, 
Никопол, Луковит, Пана-
гюрище, Плевен, Разлог, 
Стара Загора и Ямбол. Те 
имат срок за разработване 
на проектите до 31 август 
следващата година. 

Тези проекти са прио-
ритетни в Националната 
програма за управление 
на дейностите по отпадъ-
ците 2009-2013 г., според 
която България трябва да 
изгради общо 57 такива 
системи. Двадесет и три 
от тях ще се финансират 
от Оперативна програма 
„Околна среда”.

Търсят се 
проекти 
за депа  
за смет
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Изследване
Какво (не) знаем 
за закона

Двете нПО организации 
са направили анализ на 
съществуващото подоб-
но законодателство в 
редица държави, както и 
оценка на възможния брой 
домакинства, които би 
засегнал този закон. 

според Георги Ганев 
от „Център за либерал-
ни стратегии”, ако зако-
нът действа само според 

▶

▶

изискването разликата 
между официални доходи 
и стойността на иму-
ществото да е 60 000 
лв. при ревизиран период 
от 20 години, възмож-
ният брой семейства с 
нерегистрирани доходи, 
които може да попаднат 
под ударите на закона, 
е между 50 и 350 хил. ако 
към тях се прибавят и 
нерегистрираните дохо-
ди, идващи от чужбина, 
броят им нараства до 80 
до 400 хил. Прогнозите 
са направени на базата 

на статистическите 
данни на нсИ, БнБ и други 
институции за размери-
те на сивата икономика 
и генерираните от нея 
суми, както и недеклари-
раните средства, които 
влизат в страната от 
емигрантите.

сравнителният ана-
лиз на чуждото и българ-
ското законодателство 
за конфискация на иму-
ществото пък показва 
редица слабости на новия 
законопроект и недоста-
тъчно гаранции за права-

▶

та на гражданите.
Друга разлика е, че в 

никоя друга държава зако-
нът не се прилага самос-
тоятелно от един орган, 
както е тук с комисия-
та „Кушлев”, а е част от 
общия набор механизми 
за борба с престъплени-
ята. 

не на последно място, 
липсват оценки за въз-
действието на законо-
проекта над население-
то, финансова обосновка, 
оценка на съвместимост 
с другите закони и т. н. 

▶

▶

Законопроектът за отнема-
не на незаконно придобито 
имущество, популярен още 
като закона „Кушлев”, има 
нужда от доработване и 
прецизиране, за да се наме-
рят повече гаранции, че той 
няма да преследва лица, ко-
ито нямат нищо общо с ор-
ганизираната престъпност. 
В този си вид той може да 
се изроди в инструмент за 
гонитба на много по-голе-
ми групи хора и по-незна-
чителни престъпления. За 
това алармираха експертите 
от института „Отворено 
общество” и „Център за ли-
берални стратегии”. Според 
изследване на двете органи-
зации между 80 и 400 000 
български домакинства мо-
же да попаднат под ударите 
на новия закон, ако той бъде 
приет в този си вид.

Един друг проект 
Цял месец, след като Вене-
цианската комисия одобри 
последния вариант на за-
конопроекта, той най-после 
беше публикуван на стра-
ницата на Министерството 
на правосъдието. Според 
Йонко Грозев от „Център 
за либерални стратегии” 
обаче публикуваният вари-
ант на законопроекта не е 
същият, който е одобрила 
Венецианската комисия. 
Една от най-сериозните 
разлики засяга повода за 
конфискация.

„В одобрения от комиси-
ята вариант се казва, че за 
да се конфискува имуще-
ство, трябва да има разум-
но предположение, че то е 
резултат от престъпна или 
незаконна дейност. Сегаш-
ният вариант, публикуван 
от министерството, въвеж-
да презумпцията, че във 
всички случаи, в които има 
разминаване между стой-
ността на притежаваното 
имущество и доходите в 
размер на 60 000 лв., то е 
резултат от престъпна дей-

400 000 семейства може да попаднат 
под ударите на закона „Кушлев”
Експертите твърдят, че публикуваният проектозакон за отнемане на 
незаконно имущество не е този, който Венецианската комисия одобри

Притеснява 
ме фактът, че 

този законопроект 
превръща коми-
сията „Кушлев” 
в самостоятелен 
орган за разслед-
ване, но той не е 
нито полиция, нито 
прокуратура

Новият проектозакон не решава проблемите на комисията „Кушлев”
В този си вид проек-
тозаконът крие твърде 
много рискове за погаз-
ване на права, както и 
реална опасност да се 
превърне в инструмент за 
преследване на повече, но 
по-незначителни прес-
тъпления, вместо да се 
фокусира върху конкретни 
практики на организира-
ната престъпност.  Точно 
такъв е случаят в ЮАР 
например и за съжаление 
съм склонна да вярвам, че 
у нас е напълно възможно 
да се залитне към подобен 
сценарий, познавайки 
институциите ни.
Притеснява ме фактът, че 
този законопроект превръ-
ща комисията „Кушлев” 

Нито пък има подобна на 
тяхната база данни, за да 
преценява тенденциите. 

Никъде по света подобен 
закон не се прилага 
самостоятелно от самос-
тоятелен орган. Нався-
къде той е само част от 
инструментите за борба с 
организираната престъп-
ност и се ползва, когато 
няма друг начин нещата 
да се доведат докрай чрез 
съда. Но има екипност 
- от самото начало се води 
едно и също разследване, 
а тук тя липсва. Всеки ще 
води своето разследване. 
Липсата на тази екип-
ност е един от основните 
проблеми на комисията и 

този законопроект не го 
решава. 

Не се решават и про-
блемите с натрупване. В 
списъка с престъпления, 
които са приоритет на 
комисията „Кушлев”, на-
пример присъства обикно-
вената кражба, но липсват 
престъпления, които са 
системни от години насам 
и които водят до трупане 
на незаконно имущество 
- като иманярството, като 
нарушението на авторски-
те права в редица области 
- от музиката до дрехите 
и др.

иванка иванова, 
шеф на правната програма на 

институт „Отворено общество”

министерството ще е трудна. 
„Искаме просто чрез разу-
мен диалог да достигнем до 
приемането на едни мини-
мални изисквания за защи-

та на гражданските права”, 
казва той.  

Против законопроекта се 
изказаха в течение на вре-
мето и редица представите-

ли на политически партии. 
Преди два дни против него 
се обяви и ръководството 
на СДС с мотива, че някои 
текстове в него напомнят 

на тоталитарните практики 
отпреди 1989 г. и той може 
да се превърне в инструмент 
за „лов на вещици”. 

Ани Коджаиванова

ност”, казва Йонко Грозев. 

Твърде лесно  
за държавата
Така задължението на дър-
жавата да докаже, че това 
имущество е резултат от 
престъпна или незаконна 
дейност, всъщност изчезва. 
Нужно е просто да има раз-
минаване, за да се пристъпи 
към действия. Експертите 
припомнят, че в български-
те икономически реалности 
подобно разминаване е на-
пълно възможно за много 
голяма група хора, още по-
вече че ревизираният пери-
од е за 20 години назад.

Друг проблем на проекта 
е, че позволява твърде лесно 
да се отнеме имущество от 
трети лица и роднини на за-
подозрения, без да се налага 
държавата да доказва, че тези 
хора са съучастници или че 
са знаели, че имуществото е 
незаконно придобито. „Дър-
жавата приема по презумп-
ция, че роднините на лицето 
знаят, че имуществото е неза-
конно”, каза Иванка Иванова 
от „Отворено общество”. 

Глас в пустиня?
В последната седмица екс-
перти от различни организа-
ции не спират да алармират 
за проблемите, които крие 
в себе си проектозаконът 
за отнемане на незаконно 
придобито имущество. Те 
обаче не са твърде позитив-
но настроени дали шумът 
ще има някакъв резултат. 
„Лошото е, че се създадоха 
твърде големи обществе-
ни очаквания, че този закон 
ще донесе справедливост и 
ще реши проблемите, а пра-
вителството ги подхранва. 
В последните дни дори се 
създаде усещането, че кри-
тиците на законопроекта са 
лобисти или поддръжници 
на престъпниците с много 
имоти”, казва Йонко Гро-
зев. По думите му от тази 
гледна точка дискусията с 

 Правосъдният министър Маргарита Попова видя злонамерена кампания в критиките към законопроекта. 
„Не изключвам и съзнателни инсинуации”, каза Попова                                                                                           снИмКа БОБИ ТОшев

▶

в самостоятелен орган за 
разследване, но той не е 
нито полиция, нито проку-
ратура и няма гаранциите 
за отчетност, които тези 
две институции имат. 

Мнение
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За този вид работа 
вече ще се плащат 
осигуровки и ще се 
трупа трудов стаж

Надомната работа и дис-
танционният труд излизат 
на светло. Работодатели и 
синдикати подписаха две 
споразумения, които ре-
гламентират, че за тези две 
форми на труд задължи-
телно трябва да се сключ-
ва трудов договор. Така 
за хората, които работят 
от къщи или от място, 
различно от това на възло-
жителя на поръчката, ще 
се гарантира плащането 
на осигуровки, ползване-
то на отпуск, болничен и 
други обезщетения. Про-
служеното време пък ще 
се зачита за трудов стаж. 

Предстои в парламента 
да облечем в закони тези 
споразумения между син-
дикати и работодатели, 
заяви премиерът Бойко 
Борисов, който присъства 
на подписването им.

от къщи
В България преобладава 
мнението, че надомната 
работа е остаряла форма 
на труд, но най-малко 300 
хил. души работят под 
някаква форма от къщи, 
заяви Пламен Димитров, 
председател на КНСБ. 

Най-често това са хора 
на възраст между 50 и 65 
години или безработни 
на средна възраст, които 
упражняват занаятчийски 
дейности, показва про-
учване на синдикатите. 
Тези хора работят или със 
собствено оборудване и 
материали, или с предос-
тавено от възложителя. 
Предстоят промени в За-
кона за здравословните и 
безопасните условия на 

Трудовите договори стават  
задължителни за надомна работа

Доходите са намалели средно с 2.2%  през третото тримесечие
Българинът пести от 
храна и консумативи, 
дава повече пари за 
здраве

Общият доход на бълга-
рина през третото триме-
сечие на 2010 г. е 932 лв. 
и спрямо същото тримесе-
чие на 2009 г. е намалял с 
2.2%, съобщи НСИ. Обед-
няването идва основно 
от падането на работната 
заплата, която е основен 
източник на доход за бъл-
гарските домакинства. 

През третото тримесе-
чие статистиката изчислява 
средна работна заплата 467 
лв., докато преди година тя 
е била 488 лв. Вторият по 
значение доходоизточник 
са пенсиите. Те обаче са се 
увеличили средно с 4.9% в 
сравнение с третото триме-
сечие на 2009 г. 

Разходи
Кризата е свила разходите 

труд, които да разпрос-
трат действието му и за 
надомните работници. 
При поискване в рамки-
те на работното време те 
ще трябва да предоставят 
достъп до работното си 
място както на трудови-
те инспектори, така и на 
контролните органи на 
работодателя.

В трудовия договор 
трябва да бъде разписано 
как се поема покриването 
на разходите по работното 
място. Работодателите пък 
ще се задължат да водят 
регистър на трудовите 
договори на надомните 
работници, в които да от-
разяват тяхното заплаща-
не и евентуално понесени 
загуби. 

Обсъжда се за надом-
ните работници да има 
облекчени осигурителни 
прагове. Предстои да бъде 
регламентиран и трудът 
на самонаетите надомни 
работници.

от разстояние
Дефиницията за работа 
от разстояние е, че това 
е форма на организиране 
или извършване на работа 
с използване на инфор-
мационни технологии в 
рамките на трудово пра-
воотношение, при което 
работата се изнася извън 
помещенията на работо-
дателя. Това е записано 
в националното споразу-
мение, подписано между 
работодателските и син-
дикалните организации.  

В България няма статис-
тика колко души полагат 
тази форма на труд, но 
има професии, за които се 
знае, че е доста над 50% 
- програмисти и превода-
чи, казва Евгени Иванов, 
изпълнителен директор на 
КРИБ. Работата от разсто-

яние е разпространена и 
сред архитекти, счетово-
дители, брокери, одитори, 
журналисти и обслужващ 
персонал за въвеждане на 
данни. 

Регламентирането на 
дистанционната работа 
с трудови договори не 
само ще осигури на тези 
работници право на обез-
щетения и пенсия, но и ще 
повиши заплащането им, 
смята Иванов.

В трудовия договор ще 
се определят условията, 

правата и задълженията 
на страните, как се орга-
низира и отчита работата. 
В същото време стандар-
тите за натовареност и 
извършване на работата 
от разстояние не трябва да 
бъдат по-големи от тези 
на работниците в помеще-
нията на работодателя. 

Работодателите ще тряб-
ва да осигуряват обуче-
ние и квалификация на 
надомните си работници 
и на тези, чиито услуги 
ползват от разстояние.

очаквания
България е една от пър-
вите нови страни членки 
в ЕС, която регламентира 
надомната работа и рабо-
тата от разстояние, комен-
тира Васил Велев, предсе-
дател на Асоциацията на 
индустриалния капитал 
в България. Надявам се 
скоро да се споразумеем 
да въведем и агенциите 
за временна заетост, каза 
той. 

Засега обаче синдика-
тите са силно против ли-

цензирането на агенции за 
временна заетост, които 
на практика отдават пер-
сонал под наем на рабо-
тодатели, които търсят за 
определено време работна 
ръка.

Правим добра стъпка за 
подобряване на гъвкавост-
та на труда, защото това е 
бъдещето - все по-малко 
ще има натрупване на ра-
ботна сила на едно място, 
коментира Огнян Донев, 
председател на КРИБ.

Мила Кисьова

Работодатели и синдикати подписаха споразумения за по-гъвкави форми на труд в присъствието  
на премиера Бойко Борисов снимка боби тошев

▶
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ХРАНА, АЛКОХОЛ
И ЦИГАРИ ЗА ДОМА ЗДРАВЕОПАЗВАНЕ ТРАНСПОРТ 

И СЪОБЩЕНИЯ
ОБЛЕКЛО 
И ОБУВКИ

Q� ���� Г.
Q� ���� Г.

СТРУКТУРА НА ОБЩИЯ РАЗХОД НА ДОМАКИНСТВО ПРЕЗ ТРЕТОТО ТРИМЕСЕЧИЕ НА ���� И ���� Г.на хората с около 5.3% 
през третото тримесечие 
на тази година в срав-
нение със същия период 
на миналата година. За 
периода юли - септември 
общият доход на човек 
от домакинство е 845 лв. 
Малко над половината от 
тези пари отиват за храна, 
ток, отопление и вода и 
като номинална стойност 
са намалели в сравнение 

с миналата година. Така 
например българинът е 
похарчил 317 лв. за храна 
през третото тримесечие, 
докато преди година този 
разход му е струвал 322 
лв. Статистиката отчита, 
че се е увеличило потреб-
лението на картофи, хляб 
и кисело мляко, а пада 
потреблението на месни 
продукти, плодове и зе-
ленчуци.

Най-драстично са пад-
нали разходите за вода, 
ток и отопление - от 134 

лв. през третото триме-
сечие на 2009 г. на 119 
лв. сега.

В същото време бълга-
ринът дава повече пари за 
здравеопазване - за три-
месечието този разход е 
бил средно 43 лв., докато 
предната година - 40 лв.

Спестявания
Статистиката показва, че 
българинът е спестил 87 
лв. през третото тримесе-
чие на годината.

Мила КисьоваПада потреблението на месни продукти, плодове и зеленчуци▶
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Операцията е част от 
съвместни военни тре-
нировки на Вашинг-
тон и Сеул

Самолетоносач на САЩ 
със 75 самолета на борда 
и над 6000 души екипаж 
се отправи от базата си 
край Токио към корейски 
води, след като миналия 
ден Корейската народно-
демократична република 
(КНДР) изстреля десетки 
артилерийски снаряди към 
южнокорейски остров, от-
където също отвърнаха със 
стрелба. 

Макар че операцията е 
част от планирани отдав-
на военни тренировки на 
САЩ и Южна Корея, тя със 

Съединените щати изпратиха 
самолетоносач на Южна Корея

Очаква се правител-
ството да осигури фи-
нансиране на банките 
още тази седмица

Ирландия ще свие социал-
ните си разходи, ще намали 
минималната работна запла-
та, ще вдигне подоходния 
данък и ДДС и ще въведе 
нови имотни данъци. Дра-
коновските мерки са част от 
обявения вчера четиригоди-
шен план на правителството 
за подобряване на бюджет-
ния баланс. Целта е дупката 
в хазната да намалее до 
3% през 2014 г. от очаква-
ните 32% за тази година. 
В момента правителството 
преговаря за спасително фи-
нансиране от Европейския 
съюз и Международния ва-
лутен фонд.

Запазена марка
Съгласно програмата пра-
вителството ще спести 15 
млрд. EUR през следващите 
четири години, което пред-
ставлява около 4% от БВП. 
Сумата включва намаляване 
на бюджетните разходи с 10 
млрд. EUR и увеличаване 
на данъчните приходи с 5 
млрд. EUR. Правителството 
обаче не смята да вдига кор-
поративния данък въпреки 
натиска от страна на редица 
европейски държави. „Ни-
ският корпоративен данък е 
крайъгълният камък на про-
мишлената ни политика от 
50-те години на ХХ в. насам 
и ставката от 12.5% вече е 
част от международната ни 
марка”, пише правителство-
то в Националния план за 
възстановяване 2011-2014. 
Разчетите са базирани на 
прогнозиран ръст на БВП 
от 1.75% през 2011 г., 3.25% 
през 2012 г., 3% през 2013 г. 
и 2.75% през 2014 г.

орязване
Правителството ще нама-
ли текущите разходи със 7 
млрд. EUR, а капиталовите 
разходи ще се свият с 3 
млрд. EUR. Общите пуб-

Ирландия ще спести 15 млрд. EUR 
през следващите четири години

Вътрешното потреб-
ление в страната 
компенсира икономи-
ческото забавяне

Бизнес доверието в Герма-
ния не само че се повишава 
през ноември, но и достига 
най-високото си ниво от 
обединението на страната 
през 1990 г. Това показват 
данните на института за 
икономически проучвания 
Ifo. Основната причина за 
оптимизма е увеличеното 
вътрешно потребление.

Далеч над очаквани-
ята
Индексът на бизнес кли-
мата нараства на 109.3 от 
107.6 през октомври, с ко-

лични разходи ще намалеят 
до 36% от брутния наци-
онален продукт през 2014 
г. спрямо 49% през 2010 г. 
С 2.8 млрд. EUR по-малко 
пари са предвидени за соци-
ални разходи. Още 1.2 млрд. 
EUR ще бъдат спестени от 
намаляване на заплатите в 
публичния сектор, а 3 млрд. 
EUR ще бъдат икономисани 
от здравеопазване, образо-
вание, селско стопанство, 
съдебна система и отбрана. 

Данъчен удар
Мерките на правителството 
ще имат сериозен ефект 
и върху благосъстояние-
то на ирландците, които в 
момента се радват на едни 
от най-високите доходи в 
Европа. Минималната за-
плата ще падне с близо 12% 
- от 8.65 на 7.65 EUR на час. 
До 2014 г. ще бъде разши-
рена и данъчната основа за 
подоходните данъци, като 
вече налози ще се плащат 
от около 45% от хората в 
сравнение с 35% в момента. 
В резултат на промените 
данъци ще се дължат от 
всички хора, които изкарват 
над 15 300 EUR годишно 
спрямо 18 300 EUR сега. 
Заедно с премахването на 
някои данъчни облекчения 
общият ефект от тези про-
мени ще достигне 1.9 млрд. 
EUR.

Данъкът добавена стой-
ност също ще нарасне от 
21% в момента на 22% през 
2013 г. и 23% през 2014 г. 
Това ще осигури на хазната 
допълнително 570 млн. EUR. 
Още 530 млн. EUR ще дой-
дат от подготвяните налози 
върху водата и стойността 
на земята, както и за собстве-
ниците на имоти, които ще 
бъдат въведени поетапно.

въпрос на преговори
Междувременно държав-
ната ирландска телевизия 
RTE съобщи, че страната 
ще получи 85 млрд. EUR 
спасителен заем от ЕС и 
МВФ, но информацията 
беше частично опровергана 

от министър-председателя 
Брайън Кауън. По думите 
му това е сумата, която се 
обсъжда, но тя не е оконча-
телна. Той напомни, че пре-
говорите, които започнаха 
в понеделник, се очаква да 
отнемат няколко седмици. 
Все още не се знае и колко 
точно ще струва помощта 
за Ирландия, тъй като лих-
вата ще бъде комбинация 
от ставките на различните 
източници на финансира-
не, уточни Кауън. Част от 
средствата ще се използват 
за рекапитализиране на бан-
ките, а останалата част ще 
покрие бюджетния дефицит 
до 2013 г. Според правител-
ствени източници трезорите 
ще трябва да увеличат капи-
таловата си адекватност от 
8 на 12%, за да „се повиши 
доверието на вложителите 
във финансовата система”. 
Заради значителния отлив 
на депозити през последни-
те месеци ирландските бан-
ки станаха силно зависими 
от Европейската централна 
банка за осигуряване на 
необходимия им паричен 
ресурс.

сигурност ще ядоса Пхенян 
и ще притесни съюзника 
му Пекин, смятат наблю-
датели.

отбранителни  
тренировки
„Упражненията са отбра-
нителни по характер”, ка-
заха от южнокорейската 
дивизия на въоръжените 
сили на САЩ. „Макар че 
са планирани доста преди 
непредизвиканата с нищо 
артилерийска атака вче-
ра (във вторник - б.ред.), 
те показват силата на съ-
юза между Южна Корея и 
САЩ”, добавиха оттам.

Предния ден КНДР обяс-
ни, че обстрелът е предиз-
викан от започналите в 
понеделник южнокорейски 

военни учения на острова, 
който се намира близо до 
морската граница между 
двете страни. 

Сеул обаче беше катего-
ричен, че тренировъчните 
стрелби не са били насочени 
на север, а към водите на 
запад.

Цивилни  
жертви
Междувременно стана ясно, 
че са намерени две цивилни 
жертви на атаката срещу 
южнокорейския остров, 
след като предния ден два-
ма моряци бяха обявени за 
загинали. 

Бреговата охрана е откри-
ла телата на двамата цивил-
ни мъже под руините на 
строителен обект.                  

ето значително изпревар-
ва прогнозите на анализа-
торите, които очакваха в 
най-добрия случай той да 
остане непроменен. Сега 
индикаторът е „над нивото 
си от времето на бума през 
2006-2007 г.”, коментираха 
от Ifo. Компаниите пови-
шават оценката си както 
за сегашната бизнес си-
туация, така и прогнозите 
си за предстоящите шест 
месеца.

Потребление
Засилването на вътрешното 
потребление компенсира 
забавянето в ръста на БВП. 
Макар че икономиката през 
третото тримесечие е нарас-
нала с 0.7% спрямо рекорд-
ните 2.3% за предходния 

период, частното потреб-
ление е един от основните 
двигатели на растежа, съ-
общи вчера Федералната 
статистическа служба. 

индустрия
Междувременно герман-
ският автомобилен произво-
дител Porsche отчете седем 
пъти по-висока оперативна 
печалба за тримесечието 
до края на октомври, ка-
то резултатът достига 395 
млн. EUR. Това се дължи 
основно на увеличените 
приходи от продажби с 80% 
до 2.1 млрд. EUR. Преди 
няколко дни пък от BMW 
и Daimler обявиха, че ще 
съкратят коледната почивка 
за работниците си заради 
многото поръчки.

Бизнес доверието в Германия 
достигна 20-годишен връх

Оценка
S&P намали 
рейтинга на 
Ирландия

Международната 
рейтингова агенция 
Standard&Poor’s намали 
оценката си за Ирландия 
заради предстоя- 
щия ръст на дълговете 
на страната в резултат 
на очаквания спасителен 
заем от Ес и МвФ. 

Агенцията понижи рей-

▶

▶

тинга на дългосрочните 
дългови книжа на стра-
ната от АА- на А, а оцен-
ката на краткосрочните 
облигации беше намалена 
от А-1+ на А-1. 

Ревизията се дължи на 
факта, че ирландското 
правителство предстои 
да увеличи дълговете си 
над прогнозираното по-
рано ниво, за да осигури 
допълнителни капита-
лови инжекции за банко-
вата система, обясниха 
от S&P. 

▶

според агенцията нет-
ният дълг на Ирландия 
към края на 2012 г. ще бъде 
над очакваните досега 
113% от БвП. Частният 
външен дълг на страна-
та също остава сред най-
високите в еврозоната, 
като в края на 2009 г. е 
представлявал 325% от 
БвП. 

Опасността от дефла-
ция е основният риск 
за данъчните приходи в 
бюджета, предупрежда-
ват от S&P.

▶

▶

▶ Правителството на Брайън Кауън определи ниския данък печалба като „крайъгълен камък” на политиката си 
и отхвърли възможността той да бъде увеличен                  снИМкА BloomBerg

Национализация  
на банките
Ирландия ще предприеме 
спешни действия в под-
крепа на банковия сектор 
още тази седмица, стана 
ясно късно във вторник. 
Правителството ще налее 
стотици милиони евро ка-
питал в банките, с което 
на практика ще стане ма-
жоритарен собственик на 
Allied Irish Banks (AIB) и 
Bank of Ireland, където в 
момента държи съответно 
18 и 36%.

Пазарната стойност на 
двете финансови институ-
ции рязко спадна през по-
следните няколко години. 
В момента инвеститорите 
оценяват AIB на 357 млн. 
EUR, което е доста под пи-
ковата стойност в размер на 
22 млрд. EUR, която банка-
та постигна през февруари 
2007 г., показват изчисления 
на в. Irish Independent. 

Bank of Ireland пък в мо-
мента струва по-малко от 
една десета, отколкото пре-
ди кризата, когато пазарът 

я оценяваше на 1.59 млрд. 
EUR.

Междувременно стана яс-
но, че Европейският съюз 
може да поиска от Дъблин 
да наложи данък на ирланд-
ските банки, които работят 
извън страната. Според из-
точници на The Irish Times 
по този начин правител-
ството ще изпълни усло-
вието на международните 
кредитори да увеличи при-
ходите си от корпоративни 
данъци, без да вдига данък 
печалба.                            
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Сметките на “Петрол холдинг” са 
блокирани по искане на Денис Ершов 

Компании 
и пазари

Четвъртък 25  ноември 2010  pari.bg

Последното общо събрание на дистрибутора на горива “Петрол” АД 
възобнови скандала между съсобствениците Денис Ершов и Митко Събев

Цитат

Годишно плащаме около 400 
млн. лв. акцизи и около 220 

млн. лв. ДДС, така че и облигацион-
ният заем ще се плати навреме

 митко Събев, председател на СД на "Петрол холдинг" АД

Има 18 компании, които 
са готови да рефинансират 
облигационния заем на 
“Петрол” АД. Този заем 
ще бъде платен. Годишно 
плащаме около 400 млн. лв. 
акцизи и около 220 млн. лв. 
ДДС, така че и този заем ще 
се плати навреме. Сега ще 
се направи шорт лист и ще 
търсим най-ефективното 
финансиране. 

Освен това не е тайна, че 
25% от облигациите вече 
сме си ги изкупили.
Решението за увеличение 

Събев: Скандалите няма да попречат за 
изплащането на облигациите на “Петрол” 

Малките 
акционери 
подкрепиха 

увеличението на ка-
питала на дъщерно-
то ни дружество

митко Събев, 
председател на СД на 
 “Петрол холдинг” АД

Бившият говорител на Аген-
ция “Митници” и доверено 
лице на Денис Ершов Иван 
Кутевски е блокирал смет-
ките на “Петрол холдинг” 
АД. Това обяви на прескон-
ференция единият от основ-
ните акционери в холдинга 
Митко Събев. Той обясни, 
че Кутевски е действал с 
издадено удостоверение от 
изпълнителния директор на 
Агенцията по вписванията 
(АП) Виолета Николова. В 
удостоверението шефката на 
АП обявява Иван Кутевски 
за действащ изпълнителен 
директор на “Петрол хол-
динг”. В документа, подпи-
сан от Виолета Николова, се 
казва, че удостоверението се 
издава на Иван Кутевски, “за 
да му послужи където му е 
необходимо”. “След като по-
лучава това удостоверение, 
Кутевски изпраща писма в 
обслужващите банки и ги 
заплашва, че ще ги съди, 
ако не блокират сметките на 
холдинга”, твърди Събев.

оставката,  
ако обичате
Заради тези действия на Ви-
олета Николова Митко Съ-
бев публично заяви, че иска 
оставката й. “Ако има малко 
съвест, Виолета Николова 
трябва да си подаде остав-
ката. Ако тя няма съвест, 
тогава министърът на пра-
восъдието ще трябва да го 
направи.” Виолета Николова 
не беше откритат за комен-
тар. Въпреки издаденото на 
22 ноември удостоверение 
на Иван Кутевски справка 
в Търговския регистър към 
АП показва, че действащият 
изпълнителен директор на 
“Петрол холдинг” все още е 
Орлин Тодоров, а Митко Съ-
бев е председател на съвета 
на директорите.

Събев добави, че иска 
оставката на Виолета Ни-
колова, защото или е не-
компетентна, или има други 
мотиви заради поети анга-
жименти към някого.

Спорът между основните 
акционери започна след 
общо събрание на акцио-
нерите на 28 юни 2010 г. 
(виж карето). Митко Съ-
бев твърди, че то не се 
е провело, докато Денис 
Ершов иска да се впишат 
решенията му, които са за 
смяна на ръководството 
и промяна на устава. В 

сагата последователно се 
намесват съдилищата във 
Варна и София. “Компе-
тентен съд по спора между 
акционерите е варненският 
съд и само той може да 
се произнася”, обясни и 
бившият конституционен 
съдия Димитър Гочев, кой-
то също присъства на прес-
конференцията. “Петрол 
холдинг” е регистрирано 
във Варна. Събев и Ершов 
имат по 47.5% от акции-
те в “Петрол холдинг”, а 
Александър Мелник държи 
останалите 5%.

Гласът  
на миноритарите
Новият епизод от скандала 
между Денис Ершов и Ми-
тко Събев започна след про-
веденото във вторник общо 
събрание на акционерите на 
публичното “Петрол” АД, 
което се контролира от “Пе-
трол холдинг” и свързани с 
него лица. Събранието тряб-
ваше да гласува за увеличе-
ние на капитала на дъщерно-
то “Нафтекс Петрол” ЕООД 
чрез апорт на 200 млн. лв., 
които са част от вземане на 
“Петрол” АД. Събев обяви, 
че на въпросното събрание 
е имало представени 146% 
от акциите. Прецедентът 
се дължи на факта, че пара-
лелно като представители на 
холдинга са гласували Иван 
Кутевски и Орлин Тодоров. 
Решението обаче е за сдел-
ка между свързани лица и 
по този начин трябва да се 
одобри само от миноритар-
ните акционери. “Правилно 
е решението да се вземе от 
миноритарните акционери, 
тъй като по закон, когато 
става въпрос за свързана 
компания, гласуват акционе-
ри извън групата” е мнени-
ето и на Митко Събев. Той 
добави, че е решено всички 
да гласуват и Агенцията за 
финансов контрол да реши 
кои гласове да признае.

“Петрол” АД, което е една 
от най-важните компании в 
структурата на “Петрол хол-
динг”, е последното поле за 
спорове между Денис Ершов 
и Митко Събев. Така след 
държавата и съдилищата в 
борбата за надмощие в един 
от най-големите дистрибуто-
ри на горива в България явно 
ще трябва да се включат и 
миноритарните акционери.

атанас Христов

Кутевски гласува против, 
като каза, че вдигането на 
капитал означава опроща-
ване на дълг. Това не може 
да се казва от компетентен 
човек, който има претен-
циите да управлява над 
30 компании.  В лицето на 
изпълнителния директор 
ние като представители на 
“Петрол холдинг” също 
гласувахме на това общо 
събрание и съм убеден, че 
Агенцията за финансов 
контрол ще прецени ясно 
и точно кой има правата. С 
едно удостоверение не се 

става толкова лесно правоп-
риемник.

Правилно е решението да 
се вземе от миноритарните 
акционери, тъй като по за-
кон, когато става въпрос за 
свързана компания, гласуват 
акционери извън група-
та. На събранието е било 
решено всички да гласуват 
и агенцията да прецени кой 
има права. Малките акцио-
нери подкрепиха увеличе-
нието на капитала и затова 
съм спокоен, че ще мине. Те 
виждат, че ние работим.

Онова събрание 
през юни  

Спорът между двама-
та основни собствени-
ци на “Петрол” Митко 
Събев и Денис Ершов запо-
чна за пред публиката 
от общото събрание на 
акционерите, проведе-
но на 28 юни тази годи-
на. Според Търговския 
регистър на въпросното 
събрание са присъства-
ли 100% от акционерите. 
Според Събев обаче тако-
ва събрание изобщо не се 
е провело. Документите 
показват, че събранието 
е решило да смени съста-
ва на съвета на дирек-
торите (СД) на холдинга, 
като от управата бъдат 
отстранени Митко 
Събев, изпълнителният 
директор Орлин Тодоров и 
Стоян Кръстев. На тяхно 
място са били избрани 
Иван Шестак, Йосиф Ару-
тюнян и бившият говори-
тел на Агенция “Митници” 
Иван Кутевски.

Така според едната 
страна Събев е отстра-
нен, а самият Събев оспор-
ва решенията на общо-
то събрание с мотива, че 
то изобщо не се е прове-
ло. Съвсем обяснимо пък 
Ершов настоява решени-
ята да бъдат вписани. Тук 
историята стига до съд и 
засега вместо по-изясне-
на става по-заплетена. В 
решаването на спора се 
намесиха и съдилищата 
във Варна и София.

▶

▶

СНИМКА ЕМИЛИЯ КОСТАДИНОВАмитко Събев▶

на капитала на “Нафтекс 
Петрол” ЕООД не беше 
подкрепено, защото Иван 
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Свитото корпоративно 
кредитиране у нас и за-
нижената активност на 
небанковото финансиране 
през последните месеци 
карат все повече български 
компании да търсят сред-
ства за инвестиционната 
си дейност чрез външни 
кредити. 

Последният пример за 
това стана силистренско-
то месопреработвателно 
предприятие „Меком”, ко-
ето обяви, че ще финансира 
проекта си за модерни-
зация на обща стойност 
17 млн. EUR с кредитна 
линия, гарантирана от 
датското правителство и 
Danske bank, както и със 
свои средства. 

 поглед навън
Макар случаят с „Меком” 
да е малко по-встрани от 
търговското банкиране, за-
щото месопреработвателната 
компания получава финан-
сирането си заради внедря-
ване на датска технология, 
сигналите от пазара показват 
интереса на наши дружества 
към външни финанси.

Само преди 2 седмици дру-
га компания - „Приста ойл 
груп”, обяви, че ще се финан-
сира с кредит на стойност 60 
млн. EUR от Европейската 
банка за възстановяване и 
развитие (ЕБВР). 

От тях 10 млн. EUR за про-
изводителя на акумулатори 
„Монбат”, а останалите за 
„Приста ойл холдинг”.

„Фирмите, които може да 
се финансират от други бан-
ки, го правят, но средният 
и малкият бизнес няма да 
отидат и да вземат заем от 
такива банки”, твърди пред-
седателят на управителния 
съвет и главен изпълнителен 
директор на УниКредит Бул-
банк Левон Хампарцумян. 

По думите му от финан-
сиране отвън може да се 
възползват фирми, които са 
с много добра позиция на 
пазара и са достатъчно голе-
ми, за да може да поискат и 
да получат финансиране от 
чужда институция. 

Борсите  
дават заето
Освен банковото кредити-

ране вариант е и небанко-
вото финансиране. То обаче 
е сведено почти до нулата в 
последните месеци. „Финан-
сиранетo през небанковия 
сектор почти не съществува в 
момента”, коментира предсе-
дателят на Българската асо-
циация на управляващите 
дружества Стоян Тошев. По 
думите му интересът към 
увеличенията на капитал 
през фондовата борса е мно-
го малък, а облигационният 
пазар е изключително свит. 

Затова и вариантите пред 
компаниите, които търсят 
финансиране, не са много. 
В резултат все повече от тях 
поглеждат за възможностите 
за финансиране отвън. 

мирослав иванов

Все повече български компании 
търсят финансиране отвън

Финансиранетo през 
небанковия сектор в мо-
мента е силно ограничено. 
Интересът към увеличения-
та на капитал през фондова-
та борса е много малък. 

От друга страна, 
облигационният пазар 
също е много свит. Затова и 
вариантите пред компании-
те, които търсят финансира-
не, не са много. 

Стоян Тошев,
председател на УС на БАУД

Само утвърдени фирми 
може да се кредитират отвън
Фирмите, които може 
да се финансират от 
други банки, го правят. 
Но средният и малкият 
бизнес няма да отидат и 
да вземат заем от такива 
банки. Става дума за 
фирми, които са с много 
добра позиция на пазара 
и са достатъчно големи, 
за да може да поискат, 
да бъдат забелязани и да 
получат финансиране. 

През годините голяма 
част от финансирането е 
идвало отвън. Бих казал, 
че то по-скоро е било 
комбинация между наши 

Левон Хампарцумян, 
 председател на управителния 
съвет и главен изпълнителен 
директор на УниКредит Булбанк

Небанковото 
финансиране в 
момента е ограничено

Последната 
статистика 

отчете ръста на биз-
нес заемите, който е 
реален, но е твърде 
скромен

Пазарът 
на корпо-

ративни облига-
ции също е много 
свит

Проектите
„Меком” се 
модернизира

Силистренската месоп-
реработвателна компа-
ния „Меком” съобщи, че се е 
договорила с Датския фонд 
за експортно кредитира-
не да финансира проекта й 
за модернизация. Цялата 
стойност на проекта е 
17 млн. EUR, от които 70% 
ще бъдат финансирани от 
датската организация, а 
останалата част „Меком” 
ще осигури с лични сред-
ства. Част от тези 30% 
ще се финансират с нова-
та емисия привилегирова-
ни акции на стойност 14 
млн. лв., част от увеличе-
нието на капитала, което 
започна наскоро.

▶

„Радваме се, че сме на път 
да приключим успешно 
модернизацията на компа-
нията в тежките иконо-
мически условия в момен-
та”, коментира мажори-
тарният собственик на 
„Меком” АД Стефан Райчев. 
Не толкова добре настрое-
ни обаче се оказаха остана-
лите инвеститори в ком-
панията, след като на фон-
довата борса акциите на 
дружеството поевтиняха 
с 2.33% до близо 0.88 лв.    

Експанзия на 
„Приста ойл”  
на Изток

С част от кредита на 
„Приста ойл” компанията 
планира да развие мрежа от 
пунктове за смяна на масла 
в страните от Централ-

▶

▶

на и Източна Европа. Ще 
бъдат купени и монтирани 
нови съоръжения за произ-
водство и бутилиране на 
консистентни смазки. Пла-
новете на дружеството 
предвиждат да построи 
завод за антифриз, теч-
ност за чистачки и спирач-
на течност на територия-
та на фабриката в с. Равно 
поле.

В русенското поделение 
на компанията ще бъдат 
монтирани автоматизи-
рани линии за разфасовка 
в пластмасови бутилки на 
синтетични и полусинте-
тични масла „Приста”. 

„Монбат” пък ще използва 
своята част от банковото 
финансиране, за да завърши 
третата си рециклираща 
мощност при производ-
ството на акумулатори.

▶

▶

банки и външни банки. 
Прословутият  „Цанков 
камък” също е с такова 
кредитиране. 

Последната 
статистика отчете 
ръста на бизнес 
кредитирането, който 
е реален, но е твърде 
скромен. Трябва да 
се види какво ще 
стане следващото 
тримесечие. Има 
някакво раздвижване, 
но то е минимално в 
сравнение с това, което 
се отчиташе преди 
години.

„Меком” сключи 
договор за 
кредитна линия 
с датското 
правителство

Големите компании с утвърде-
ни пазарни позиции са с основно 
предимство при търсенето на 
средства от чуждите пазари

▶
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Руската група Mechel купи цялата 
„Топлофикация- Русе”
Компанията придоби 
още 51% от капитала 
за 52 млн. EUR

Руската група Mechel придо-
би изцяло „Топлофикация-
Русе”, съобщи Bloomberg. 
Досега руската компания 
притежаваше 49% от дру-
жеството, а останалите 51% 
бяха собственост на Holding 
Slovenske Elektrarne (HSE).  

Руската компания е при-
добила дела на словенците 
чрез дъщерното си дру-
жество „Мечел интърне-
шънъл холдингс” на цена 
от 52 млн. EUR. Миналия 
месец сделката получи и 
одобрението на Комисията 
за защита на конкуренци-
ята. Според нея цялостна-
та продажба на ТЕЦ няма 
да наруши конкурентната 
среда на пазара на електро-
енергия. По данни на Дър-
жавната комисия за енер-
гийно и водно регулиране 
русенската топлофикация 
държи 2.8% от пазара на 
електрическа енергия в 
България.

Визитка
Руската група се занимава с 
производство на стомана и 
добив на въглища и според 
Bloomberg чрез сделката си 
гарантира още един пазар, 
тъй като русенската топло-
централа работи на твърдо 
гориво. Според Дмитрий 
Смолин, анализатор в мос-
ковската компания UralSib 
Capital, българската топло-
централа е един от трите 
най-големи чуждестранни 
потребители на продукци-
ята на Mechel. Според ана-
лизаторите придобиването 
ще увеличи капацитета на 
производство на Mechel с 
около 70%.

Участие от 3 години
Групата Mechel влезе в 
„Топлофикация-Русе” през 
2007 г. До този момент 
дружеството беше изцяло 
собственост на „Словен-
ске електрарне”, която го 
приватизира. Още тогава 
руската компания обяви, че 
планира да увеличи дела си 
в русенската топлофикация. 
През октомври Комисията 
за защита на конкуренци-
ята разреши на Mechel да 

придобие 100% от ТЕЦ. 
Според оценката на регу-
латора сделката ще окаже 
въздействие на три пазара 
- производство и продажба 
на едро на електрическа 
енергия, производство, пре-
нос, продажба на едро и 
дребно на топлинна енер-
гия и доставка на високо-
енергийни въглища за про-
изводство на електрическа 
и топлинна енергия.

На пазара на елелектри-

ческа енергия участниците 
в концентрацията не са кон-
куренти, като „Топлофика-
ция-Русе” има пазарен дял 
под 5%. Топлофикационно-
то дружество не притежава 
производствен капацитет, за 
да заеме лидерска позиция в 
бъдеще, и планираната сдел-
ка няма да повлияе върху 
пазарния дял на „Топлофи-
кация-Русе”. На пазара на 
топлинна енергия „Топло-
фикация-Русе” притежава 

пазарен дял от 100% и е 
естествен монополист при 
производството, преноса 
и продажбата на топлинна 
енергия на територията на 
гр. Русе и Източната про-
мишлена зона - Русе. При 
производството и продаж-
бата на електрическа  енер-
гия на едро пазарният дял 
на групата „Мечел” е под 
15%, а на „Топлофикация-
Русе” - под 5%, което дава 
основание да се направи 

изводът, че сделката няма 
да окаже негативно влияние 
върху вертикално свързания 
пазар на доставка на черни 
въглища в страната, нито 
върху българския пазар на 
производство и продажба 
на едро на електрическа  
енергия. Според комисията 
планираната сделка няма 
да попречи на ефективната 
конкуренция на нито един от 
анализираните пазари.

радостина маркова

руската група Mechel държи дял от „Топлофикация-русе” от 2007 г.▶

Производителят на опаковки „Асенова крепост” АД 
търси 10 млн. лв. чрез увеличение на капитала
За две седмици 
втора компания 
от групата на 
„Химимпорт” излиза 
за финансиране на 
капиталовия пазар 
Производителят на поли-
мерни опаковки „Асенова 
крепост” АД ще увеличава 
капитала си в опит да набере 
10 млн. лв. от Българската 
фондова борса. Това стана 
ясно от съобщение на дру-
жеството до БФБ. Основен 
акционер в дружеството с 
50.55% от капитала е „Хи-
мимпорт Инвест”, което е 
мажоритарен собственик 
и на публичната компания 
„Химимпорт”. Останалите 
акционери с над 5% дял са 
пенсионни фондове, също от 
групата на „Химимпорт”. 

Универсалният пенсио-
нен фонд „ЦКБ Сила” има 
6.81%, професионалният 

пенсионен фонд на дру-
жеството държи 6.60%, а 
доброволният пенсионен 
фонд има 6.55%. Към гру-
пата трябва да добавим и 
доброволния пенсионен 
фонд на ПОК „Съгласие”, 
който притежава 5.05% от 
„Асенова крепост” АД. Ак-
ционерите с дял под 5% не 
са ясни.

Компанията обяви цена 
от 12.5 лв. за новите ак-
ции, което означава, че ако 
всичките пенсионни фон-
дове, които са инвеститори 
в дружеството, решат да 
запишат акции, ще трябва 

да налеят близо 1.3 млн. лв. 
свеж капитал. 

Само преди седмица дру-
го дружество със сходно 
име - „Холдинг Асенова 
крепост”, обяви, че ще тър-
си от борсата 12.5 млн. лв. 
под формата на увеличение 
на капитала. Мажоритарен 
собственик на публичната 
компания отново е „Химим-
порт Инвест”, което прите-
жава 53.89%. Останалите 
акционери остават неясни, 
защото са с дял под 5%. 

Намеренията на двете 
дружества да съберат сво-
бодни средства е странно 
на фона на тенденцията 
българските компании да 
търсят все повече средства 
от чужбина (виж стр. 12). 
Професионални инвести-
тори коментират, че небан-
ковото финансиране в мо-
мента е доста затегнато, а 
увеличенията на капитала 
са рядкост. 

механизъм 
Увеличението при „Асенова 
крепост” ще бъде успешно, 
ако бъдат записани и пла-
тени половината от пред-
ложените 800 хил. акции с 
емисионна стойност 12.50 
лв. всяка. Ако то премине 
по план, акционерният ка-
питал на дружеството ще 
се увеличи от 1.232 млн. лв. 
на 3.632 млн. лв. За целта 
компанията ще емитира 800 
хил. акции с номинал 3 лв. 
всяка, какъвто е номиналът 
на съществуващите 410 856 
акции.

Новите ценни книжа ще 

се записват срещу права. 
Всяко право ще дава въз-
можност за записване на 
1.95 акции. Цифрата се по-
лучава от съотношението 
на новите към съществува-
щите акции.

Точните дати за търговия 
с правата, записване на ак-
ции и на аукциона за неиз-
ползваните права все още 
не са ясни и ще бъдат обя-
вени допълнително. Бор-
совият член, упълномощен 
да обслужва увеличението 
на капитала, е Централна 
кооперативна банка АД.

резултат
За деветмесечието на 2010 
г. приходите от продажби 
на „Асенова крепост” се 
повишават с 11% на годиш-
на база до 21.4 млн. лв., 
показва отчетът на друже-
ството, публикуван пред 
Българската фондова борса. 
Въпреки това компанията 

отчита загуба от 2.1 млн. лв. 
при отрицателен резултат от 
824 хил. лв. за същия период 
на 2009 г.

Последната сделка с ак-
циите на дружеството на 
борсата е от 12 ноември та-
зи година, когато през БФБ 
преминаха 6 акции на цена 
12 лв. за брой. „Асенова 
крепост” е изключително 
слаболиквидна позиция и 
за последната година има 
едва две по-големи сделки. 
Едната за 10 200 акции от 
16 юли, а другата е с 20 324 
ценни книжа от 28 декем-
ври миналата година. 

мирослав иванов

21.4
▶ млн. лв. са приходите 
от продажби на 
„Асенова крепост”  за 
деветмесечието

12.5
▶ лв. е цената на новите 
акции на „Асенова  
крепост”

12.5
▶ млн. лв. е сумата, която 
се опитва да набере от 
капиталовия пазар „Хол-
динг Асенова крепост”
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КФН предложи “Холдинг Пътища” 
за порицание заради лоши практики
Комисията установи, че офшорките са купили акции на 
дъщерните компании на много по-ниски цени от счетоводните
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Увеличението на капита-
ла на “Видапътстрой” АД, 
“Пътинженеринг М” АД и 
“Пътностроителна техника” 
АД е извършено на цени 
много под счетоводните 
стойности на акциите им, 
се казва в писмо на Коми-
сията за финансов надзор 
(КФН) до Националната 
комисия по корпоративно 
управление (НККУ).

Увеличението на капитала 
на трите дружества беше 
извършено през август, а 
новите собственици запи-
саха акциите по номинал. 
След увеличението “Хол-
динг Пътища” АД, което ги 
контролираше чрез дъщер-
ния си подхолдинг “Пътища 
и магистрали” АД, загуби 
контрола в трите работещи 
компании. Акциите бяха 
записани от “МолестоТрей-
динг (Оувърсийз) Лимитид” 
, “Прим БГ” АД, “Синистро 
Трейд Лимитид” и “Еврог-
руп инженеринг” АД.

От КФН твърдят, че към 
30 юни 2010 г. счетоводните 
стойности на акция на “Ви-
дапътстрой” е 1038 лв., на 
“Пътинженеринг М” е 415 
лв., а на “Пътностроителна 
техника” - 66 лв. Новите 
собственици записаха кни-

Компанията започва 
предлагане на акции, 
параметрите не са 
изяснени
Съветът на директорите на 
“Инвестор.БГ” АД е взел ре-
шение на 22 ноември да уве-
личи капитала на компания-
та чрез публично предлагане 
на нови акции, съобщиха от 
дружеството. Общата еми-
сионна стойност на акциите 
е до 3 млн. лв. Финалните 
параметри на издаването на 
акции за увеличението на 
капитала още не са уточне-
ни и ще бъдат прецизирани 
от съвета на директорите. 
Инвестиционният посред-
ник, който е оторизиран да 
администрира увеличението 
на капитала, е Кей Би Си Се-
кюритис - клон България.

рекордни приходи
По-рано този месец компа-

жата съответно по 10 лв., 
3 лв. и 2 лв., какъвто е и 
номиналът на акциите. 

Средствата, които са полу-
чили компаниите, са доста-
тъчни единствено за покри-
ване на текущите им данъчни 
задължения, обясняват от 
надзора. По този начин све-
жият капитал трудно би мо-
гъл да осигури “повишаване 
на икономическото благосъс-
тояние”, каквато е посоче-
ната цел на осъществените 
увеличения. Същевременно 
в докладите на “Пътища и 
магистрали” се казва, че уве-
личението на капитала се 
налага, защото дружествата 
са на ръба да изпаднат в не-
платежоспособност.

След тези интервенции 
акциите на “Холдинг Пъ-
тища” бяха подложени на 
масови разпродажби, което 
накара КФН да започне про-
верка по случая. Резултати-
те, които надзорът изнесе, 
показаха, че Орлин Хад-
жиянков, който е в борда 
на директорите на “Холдинг 
Пътища”, бил представител 
на дъщерния подхолдинг 
при вземане на решението 
за увеличение на капитала 
и е скрил тази важна ин-
формация от акционерите 

“Инвестор.БГ” 
търси 3 млн. лв. чрез 
увеличаване на капитала

нията обяви рекордни в исто-
рията си месечни приходи от 
359 хил. лв. само за октомври 
2010 г. Това представлява 
ръст с 11% на годишна база. 
На пресконференцията, на 
която бяха обявени резулта-
тите за октомври, председа-
телят на съвета на директо-
рите на “Инвестор.БГ” АД 
Любомир Леков коментира, 
че очаква ръст от 25% на 
приходите до 4.4 млн. лв. 
за 2011 г. 

инвестиции
За тази година компанията 
очаква ръст на приходите от 
17% до 3.5 млн. лв. Леков 
допълни, че е оптимистично 
настроен и освен от реклама 
прогнозира и ръст на при-
ходите от услуги с добавена 
стойност. За първите десет 
месеца на 2010 г. продаж-
бите на “Инвестор.БГ” АД 
са на стойност 2.74 млн. лв., 
като нарастват със 17.1% на 
годишна база. Компанията 
отчете 240 хил. лв. печалба 
за първите 9 месеца на 2010 
г., които са насочени основно 
към развитието на човешки-
те ресурси, включително на-
емането на нови служители. 
За първите 10 месеца на 2010 
г. работещите за “Инвестор.
БГ” АД се увеличават с 26% 
до 130 души. 

3.5
▶ млн. лв. са  
очакваните  
приходи  
на компанията  
за тази година

на дружеството. Тогава от 
КФН обясниха, че продъл-
жава проверката дали уве-
личението на капитала на 

дъщерните дружества не 
е направено на цена, коя-
то ощетява акционерите. 
Последните становища на 

надзора показват именно 
това - акционерите са още-
тени, защото влизането на 
офшорките във “Видапът-

строй”, “Пътинженеринг 
М” и “Пътностроителна 
техника” е на цени много 
под справедливите.

Новият собственик на 
компанията за нату-
рални сокове е “ВМ 
Финанс Груп”

Комисията за защита на кон-
куренцията одобри сделката 
по закупуването на фирмата 
производител на натурални 
сокове “Флорина България” 
АД от “ВМ Финанс Груп” 
АД. Така последната ком-
пания вече притежава 100% 
от “Флорина”. Комисията 
мотивира решението си ка-
то посочва, че няма опас-
ност от монополизация или 

Антимонополната комисия 
одобри сделката за “Флорина”

застрашаване на честната 
конкуренция на пазара на 
безалкохолни напитки у 
нас. Чрез сделката “ВМ Фи-
нанс Груп” цели не само да 
навлезе на нови пазари, но 
и да стабилизира предприя-
тието производител, да въз-
станови неговата позиция, 
заемана преди настъпване-
то на финансовата криза, се 
казва още в становището на 
комисията. 

Сделка по  
необходимост
Малко преди да продадат 
компанията, собствени-

ците й - Валентин Щонов, 
който беше изпълнителен 
директор и миноритарен 
акционер, и гръцкият биз-
несмен Георгиос Хоне-
ос - направиха огромни 
инвестиции. Те вложиха 
много средства в закупува-
нето на ново оборудване за 
фабриката за сокове. Тези 
мащабни инвестиции оба-
че доведоха компанията 
до ликвидни проблеми. За 
да реализира вложенията 
си, компанията задлъжня 
много. 

Дългосрочните задълже-
ния възлизаха на над 18 

млн. лв., което допълнител-
но разклати финансовата 
стабилност на “Флорина”.
“Флорина” има 7.2 млн. 
EUR главница по облига-
ционен заем, по който вече 
на два пъти не можеше 
да си покрива вноските в 
срок. Облигационерите на 
“Флорина България” АД 
вече веднъж се съгласиха 
да разсрочат емисията дъл-
гови книжа на компанията. 
Така след преструктурира-
нето на дълга предишните 
собственици трябваше да 
платят следващата вноска 
по главницата на 14 декем-
ври 2011 г. 

Според новия погасите-
лен план по плащане на 
главницата “Флорина” ще 
може да пропусне след-
ващите четири плащания, 
които са по 160 хил. EUR 
на всеки три месеца. Ком-
панията обаче ще продъл-
жи да плаща лихвите по 
дълга си. Новата схема на 
плащане на главницата 
предвижда предприятието 
да плати 400 хил. EUR на 
14 декември следващата 
година, след това 4 пъти 
по 125 хил. EUR и 6 амор-
тизационни плащания по 
250 хил. EUR. 

Елена петкова

проверката на КФн показа, че орлин Хаджиянков е скрил вътрешна информация от акционерите на  
"Холдинг пътища"
▶

Снимки Емилия коСтадинова
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Германският софтуе-
рен гигант SAP призна 
провинението на бивша-
та си дъщерна компания 
TomorrowNow, но смята 
че санкцията е прекале-
но голяма

▶

Компанията се призна 
за виновна за краж-
ба на интелектуална 
собственост от конку-
рента си

Щатски съд реши, че най-
голямата компания за биз-
нес софтуер в света - гер-
манската SAP, трябва да 
плати 1.3 млрд. USD на своя 
конкурент Oracle заради 
неправомерно използване 
на интелектуална собстве-
ност. От Oracle прибегнаха 
към правосъдните органи 
заради кражбата на инте-
лектуална собственост от 
страна на TomorrowNow, 
вече несъществуваща дъ-

щерна компания на SAP.

рекордно  
обезщетение
Във финалното си изявление 
пред съда Oracle призоваха 
за налагане на обезщетение 
в размер на 1.7 млрд. USD, 
докато от SAP се надяваха 
то да е едва 40 млн. USD. 
Осъдената компания вече 
призна провинението на 
TomorrowNow и се съгла-
си да плати 120 млн. USD 
съдебни разходи на Oracle. 
Единият от изпълнителни-
те директори на SAP дори 
се извини на засегнатата 
компания под натиска на 
нейните адвокати. Присъ-
дената сума е най-голямото 

обезщетение за 2010 г., най-
голямото изобщо за нару-
шаване на авторски права 
и 23-тото по големина за 
всички времена.

Възможности  
за обжалване
Сега от SAP обмислят въз-
можностите за обжалване. 
„Водещите компании се от-
личават по начина, по който 
се справят с грешките си. 
Както казахме и в съда, съ-
жаляваме за действията на 
TomorrowNow, признахме 
вината си и бяхме гото-
ви да овъзмездим Oracle в 
справедливи граници”, се 
казва в изявление на ком-
панията.

SAP ще платят рекордно 
обезщетение на Oracle

JPMorgan Chase е на път да се откаже  
от строителството на нов офис в Лондон
Инвестиционната бан-
ка вероятно ще наеме 
сградата на фалирала-
та Lehman Brothers

Инвестиционната банка 
JPMorgan Chase е на път 
да се откаже от плано-
вете си да построи нова 
европейска централа в 
Лондон на стойност 1.5 
млрд. GBP. Вместо това 
банката може да наеме 
сградата на фалиралата 
Lehman Brothers в бри-
танската столица, съобщи 
Financial Times.

под един покрив
JPMorgan има около 17 хил. 
служители в страната, кои-
то са пръснати из различни 
офиси в ситито. Ако те се 
преместят в бившата кула 
на Lehman Brothers, това ще 
излезе по-евтино на банката, 
отколкото ако изгради изця-
ло нов проект. Сградата на 
фалиралата банка се смята 
за една от най-добрите офис 

▶ намеренията на JPMorgan да се откаже от строителството на нова централа в Лондон доведоха до  
спекулации, че инвестиционната банка може да се премести в друга държава

„Русал” ще прави смесено  
предприятие с китайска фирма
Руската компания пла-
нира да увеличи дела 
си на азиатския пазар 
на алуминий до 30%

Най-големият производител 
на алуминий в света „Русал” 
ще създаде смесено предпри-
ятие за сплави с китайската 
China North Industries. Освен 
това руската компания ще 
придобие и дял в дистрибу-
тора на алуминий Shenzhen 
North Investment.

Компанията на руския ми-
лиардер Олег Дерипаска ще 
притежава най-малко 51% 
в смесеното предприятие, 
съобщиха от „Русал”. Ос-
вен това с цел да разшири 
дела си на азиатския па-
зар от 20% през 2009 г. до 
30% до края на тази година 
компанията ще придобие 
и 33% от акциите на тър-
говското подразделение на 
China North Shenzhen North 
Investment. „Азиатският 
пазар е един от основните 

приоритети на компанията 
и има стратегическо значе-
ние за разпространението 
на нашите продукти”, каза 
Дерипаска. 

Съгласно споразумение-
то с китайската компания 
„Русал” ще осигури произ-
водствените съоръжения и 
метала за заводите, които се 
намират в Сибир, близо до 
Китай. Китайският партньор 
ще предостави оборудването 
и работния капитал, казаха 
от руската компания. 

Снимки BloomBerg

1.3
▶ млрд. USD беше осъдена 
да плати на конкурента си 
oracle германската компа-
ния SAP

Вестник “Пари” търси :

Икономически редактор
Икономически репортер

Ако проявявате интерес, моля, изпратете автобиография и кратко 
мотивационно писмо �не по�дълго от �/� страница�.

За контакти job@pari.bg

нужди, а не от политическия 
пейзаж.

загуба
Проектът в Ривърсайд Саут 
предвиждаше изграждане-

то на офиси с обща площ 
1.9 млн. кв. фута. Преди две 
години JPMorgan подписа-
ха договор с Canary Wharf 
Group за наем на земята 
за период от 999 години 

срещу сумата от 237 млн. 
GBP. Част от първоначал-
ните строителни работи 
вече са извършени, като 
банката вероятно ще загуби 
около 300 млн. GBP, които 

вече са платени за различни 
разрешителни. Тя би могла 
да върне част от парите 
си, ако продаде правото за 
ползване на земята обратно 
на Canary Wharf Group.

999
▶ години е срокът на дого-
вора за наем на земята 
под планираната центра-
ла на банката в Лондон

площи в Лондон, тъй като е 
направена специално за нуж-
дите на трезора през 2004 г. 
Състои се от 33 етажа и няма 
нужда от големи ремонти. 
Наемът за помещенията е 
осигурен за почти четири го-
дини напред по гаранционна 
схема на AIG.

Спекулации
Вероятността JPMorgan да 
се откаже от новата централа 
беше обект на спекулации, че 
банката може да се премести 
в друга държава заради но-
вата регулаторна и данъчна 
политика на Острова. Сами-
ят трезор винаги е казвал, че 
решенията му зависят от не-
говите бизнес и финансови 
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8254,5 8241,25
Калай LME USD/т 24350 24400
Олово LME USD/т 2199 2214
Цинк LME USD/т 2093,5 2107
Алуминий LME USD/т 2242 2267
Никел LME USD/т 21900 22200
Алуминиева сплав LME USD/т 2200 2160

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1376,4 1376,8
Сребро LME USD/тр.у. 27,4 27,44
Платина LME USD/тр.у. 1665 1668,25
Паладий LME USD/тр.у. 697,1 699,5
Родий LME USD/тр.у. 2290 2290

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Ноември	 Декември
Суров петрол NYMEX USD/б 81,6 0
Брент ICE USD/б 83,73 0
Газьол ICE USD/т 706,5 706,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,2 4,2
Бензин 95 NYMEX USD/т 763 -
Нафта NYMEX USD/т 747 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 252,70
Царевица Yellow CBT USD/т 215,61
Ечемик Feed ASX USD/т 185,22
Памук No.2 NYBOT USD/т 2565,04
Какао  NYBOT USD/т 2807,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4647,27
Соя No.2 ICE USD/т 458,74
Захар White NYSE LIFFE USD/т 700,40

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

23.11.2010	г.

158,13 157,36 156,58 156,20 154,27 154,27   
11,92 11,86 11,80 11,78 11,63 11,63   
84,95 84,54 84,13 83,72 82,48 82,48   
101,84 101,34 100,85 100,35 98,87 98,87   
781,79 778,00 774,20 770,41 759,02 759,02   
176,11 175,27 174,43 173,59 167,72 167,72   
80,17 79,79 79,40 79,02 77,09 77,09   
160,06 159,29 158,52 157,75 153,90 153,90   
314,72 313,22 311,72 310,22 299,73 299,73   
205,94 204,96 203,98 202,99 196,13 196,13   
242,54 241,38 240,23 239,07 230,99 230,99   
86,64 86,22 85,81 85,40 82,51 82,51   
238,75 237,61 236,48 235,34 227,38 227,38   

до	15.00	ч.	на	23.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 
ДФ Златен лев Индекс 30  

Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,43473 0,01633
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,47781 0,11527
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,44278 0,02541
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,47321 0,00685
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,20345 0,02255
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,92219 -0,00257
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62358 0,00017
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,31788 0,01134
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,88996 0,02212
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,63909 -0,00500
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,09714 -0,00722
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,63531 0,02283
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,20786 0,02868
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,75758 0,01906
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,27613 0,03578
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75702 0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17932 0,00998
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,66997 0,05335
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,40141 0,01829
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11469 0,00506
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,32624 0,05824
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,92119 -0,02489
НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,54210 0,00558
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,67756 0,05429
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,10479 0,02113
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,11915 0,01497
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,88030 0,06014
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,90043 0,08201
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,46625 0,01706
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,06409 0,01533
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 2020,51000 62,10000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 25.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 25.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	24.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0299	лв. 1.0146	лв.	 1.0248	лв.		 	1,54	% 2,57	%

Сентинел	-	Рапид 	1,1870	лв. 	1,1870	лв. 3,60	% 4,03	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	23	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	24/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,224520 € 1,249010 € 1,218397
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,914528 € 0,932819 € 0,909955

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,879721 € 0,897315 € 0,875322

Цените са валидни за поръчки, подадени на 19/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	25/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,146467 лв. 1,146467 лв. 1,146467 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 25/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Смесен - балансиран 4.6459 4.6691  4.8317 4.6459  4.5530   -9.78% 15.65% -12.99% -23.63% 21.01.2008
фонд в акции 7.1056 7.1411  7.3898 7.1056  6.9635   0.31% 14.40% -1.54% -11.34% 23.01.2008
фонд в акции 10.1671 10.3196  10.5738 0.0000  0.0000   1.07% 0.10% 1.22% 1.42% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0972    2.0972    -15.85% 28.84% -20.68% -57.14% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4846    2.4846    -16.47% 25.40% -20.90% -50.70% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4091  11.4034  11.3863 11.3977 11.3977 11.4034 6.16% 0.12% 6.92% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.6284  10.5755  10.4697 10.5226  0.0000 -1.25% 3.47% -1.98% 2.69% 06.10.2008
фонд в акции 9.6740  9.6259  9.4815 9.5296  0.0000 -6.37% 8.36% -7.83% -1.79% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.1307    13.0007    -3.14% 5.72% -4.40% 5.44% 14.12.2005
фонд в акции 7.6235    7.5480    -9.89% 10.46% -14.43% -5.26% 01.03.2006
фонд в акции 4.2539    4.2118    -28.04% 12.78% -27.72% -17.78% 21.06.2006
фонд в акции 7.7325    7.5073    -5.21% 11.99% -1.84% -9.73% 05.02.2008
фонд в акции 11.2409    10.9135    6.35% 12.86% 8.62% 3.17% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1917    12.1917    7.47% 0.17% 8.39% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5648    82.2758  82.5648  -0.44% 1.36% -2.81% -4.35% 20.11.2006
фонд в акции 47.6547    47.4164  47.6547  -8.17% 2.49% -11.17% -13.06% 20.11.2006
фонд в акции 63.5671    63.2493  63.5671  -7.79% 4.96% -7.33% -11.60% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.7876    95.3466    -6.42% 3.37% -8.14% -1.05% 04.01.2007
Смесен - балансиран 78.5985    77.4283    -5.81% 2.48% -7.26% -7.22% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32233    1.31969    5.79% 0.75% 6.80% 5.74% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.08050    1.07404    0.11% 4.07% -0.93% 1.50% 01.12.2005
фонд в акции 0.74155    0.73054    -5.13% 8.00% -7.64% -6.31% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74192    0.73748    1.08% 2.54% 1.83% -10.49% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05468    1.05152    2.81% 0.48% 3.64% 3.35% 07.05.2009

Смесен - балансиран 97.6887    96.7167    -5.39% 6.30% -7.94% -0.57% 07.12.2005
Смесен - балансиран 102.4604    101.4408    -7.09% 5.36% -9.86% 0.41% 06.03.2006
фонд в акции 82.2699    81.0451    -9.18% 8.99% -12.44% -2.33% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.8582    123.8582    7.81% 0.45% 8.36% 7.22% 31.10.2007
Смесен - консервативен 93.9795    93.6039    4.10% 2.40% 2.28% -2.23% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.5527  107.4453  107.1230  107.4453  4.91% 0.64% 5.53% 5.25% 01.07.2009
фонд в акции 101.0072  100.0071  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
Смесен - балансиран 4.7492     4.7208     -3.42% 7.68% -5.44%*** 4.71% 08.07.1999
фонд в акции 0.8981  0.8936  0.8914   0.8870     -15.60% 13.21% -18.41%*** -7.62% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.2038     17.0838     -8.15% N/A -10.00% 9.24% 28.09.2004
фонд в акции 10.5515    10.4049     -13.54% N/A -16.40% 0.96% 05.01.2006

фонд в акции 1.1321     1.1154     -12.62% 11.39% 13.78% 0.93% 10.05.2004
фонд в акции 0.7653     0.7540    9.69% 16.55% 8.83% -6.59% 04.10.2006
фонд в акции 1.0418     1.0264    18.81% 10.42% 17.18% 0.87% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.3356  131.1393  130.8775    3.91% 3.21% 4.95% 6.08% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.0540  14.0540  13.9149    -6.61% 8.18% -7.98% 1.66% 17.12.2004
фонд в акции 0.7217  0.7146  0.7075    -3.69% 15.20% -6.97% -7.30% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 799.9024    793.9181    2.57% 3.39% 2.21% -7.94% 09.05.2008
фонд в акции 717.3790    712.0121    1.18% 3.88% 0.83% -11.17% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4835    11.4835    5.65% 1.15% 5.91% 2.91% 30.01.2006
Смесен - балансиран 120.7346    120.7346    0.60% 5.06% -0.48% 2.23% 30.01.2005
фонд в акции 6.7834    6.7834    -3.70% 9.95% -6.01% -7.74% 30.01.2006
фонд в акции 10.1678    10.1678    0.98% 2.33% 1.19% 0.92% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5224  0.5198  0.5172    -0.76% 7.62% -1.92% -19.53% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7394  0.7368  0.7342    -0.95% 3.28% -1.17% -9.65% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0026  1.0011  0.9996    3.97% 1.06% 4.52% 0.04% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2768  1.2749  1.2730     5.42% 0.20% 6.14% 5.31% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2989  1.2950  1.2911     5.97% 0.83% 6.65% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8619  0.8585  0.8551     -0.87% 2.90% -1.75% -3.20% 16.03.2006
фонд в акции 0.6269  0.6238  0.6207     -7.09% 5.14% -9.07% -9.57% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7111  0.7083  0.7055     -6.83% 4.06% -7.98% -11.65% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар             19.01.2010
 1.0413  1.0413  1.0413     N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000  0.0000     N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1870    1.1870     3.60% 0.12% 4.03% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0299    до 90 дни  над 90 дни  1.54% 3.31% 2.57% 0.38% 12.09.2005
     1.0146  1.0248      
             
Смесен - балансиран 7.6392    7.6392    -7.00% 9.85% -5.90% -5.53% 01.03.2006
фонд в акции 6.5389    6.5389    -6.73% 9.25% -8.36% -8.58% 01.03.2006
фонд в акции 2.8986    2.8986    3.36% 14.52% 3.39% -28.83% 05.04.2007
фонд в акции 10.4558    10.4558    0.26% 1.91% 1.22% 2.31% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7595                                         0.7558                            0.7539                                               0.7483                  0.7483 0.7520  0.7333 3.13% 11.77% 3.21% -6.22% 22.05.2006
фонд в акции 0.4252                                         0.4231                            0.7539                                0.4189                     0.4189 0.4210  0.4105 1.92% 15.01% -3.10% -21.65% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 109.3248                                               107.9817                                                                                       107.1759   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
            
фонд в облигаци 324.1732    323.2022    3.72% 0.45% 4.28% 7.03% 17.11.2003
 13.4790    13.2134    2.38% 2.56% 2.47% 5.94% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.1497    11.7924    -1.00% 5.52% -1.63% 3.62% 27.12.2005
фонд в акции 8.4655    8.2165    -3.75% 11.40% -5.53% -3.55% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.7724    20.7724    2.43% 4.27% 2.40% 1.22% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6055    6.5725    -2.39% 4.91% -3.67% -11.23% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.0196    7.9795    -1.51% 4.89% -2.28% -6.15% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8130    11.7835    8.64% 2.95% 9.01% 5.23% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1820    1.1584    -3.38% 5.08% -4.01% 4.08% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0562    1.0457    0.27% 3.97% 1.14% 2.25% 10.06.2008

N/A 13.4591  12.1319   8.4530  
324.8206 N/A 12.0902 8.4240  
326.4390 13.3462 N/A 8.3825  
326.4390 13.3462 12.0306 N/A  

Piraeus	Funds Цени за дата 23.11.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6.5907 6.3503

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0.5759 0.5549

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2.3698 2.3231

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9.5593 9.1881

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10.2304 9.9302

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10.4218 10.2164

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-

то	предла-
гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“ОБщиНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКтиВА”  15.10.2009 г. 11.6228 11.5356 7.20% 15.35%

ДФ	“ОБщиНСКА	БАНКА	–	
БАлАНСиРАН”  15.10.2009 г. 11.7471 11.6884 8.41% 16.88%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 19, и 22 ноември 2010 г.
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Цената на 
златото 
отчете 

понижение и по време 
на вчерашната сесия 
в Лондон достигна 
1373.55 USD/тр.у. 
Причината за новия 
спад е доларът, който 
поскъпна за пореден 
път спрямо  
еврото

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
добави 115 пункта 
към стойността 
си. Сред основните 
причини за покач-
ването на индекса 
беше подобреният 
бизнес климат в 
Германия

индекс на деня

1.72
▶ процента се повиши гер-
манският индекс DAX и дос-
тигна 6820.44 пункта

Стока на деня

1.90
▶ процента спечели калаят 
на борсата в Лондон и 
стигна 24350 USD/т

По-малката безработица съживи пазарите в САЩ
Капиталовите пазари от-
въд океана отчетоха пови-
шение от над 1%, като по 
този начин сложиха край 
на разпродажбите, владели 
пазарите предходните две 
сесии. Положителната тен-
денция беше продиктувана 
от неочаквания спад при 
молбите за безработица в 
САЩ. Допълнително тла-
сък на индексите дадоха и 
добрите финансови резул-
тати на някои от щатските 
компании, листнати в тях.
По данни на правителство-
то на САЩ подадените 
молби за безработица 
през миналата седмица са 
намалели с 34 хил. до 435 
хил. По предварителни 
изчисления на анализатори 
новопостъпилите молби за 
седмицата, приключваща 
на 20 ноември, трябваше 
да бъдат не по-малко от 
435 хил. 

Отделно от това  прави-
телството изнесе и до-
клад, в който се посочва, че 
покупките на жилища през 
октомври са се увеличили 
с 0.4% след ръст от 0.3% 
през септември.
Добрите новини доба-

виха към стойността на  
индустриалния индекс 
Dow Jones 1.12%, като 
го качиха до 11 160.49 
пункта. Акциите, които 
изиграха най-силна роля 
за доброто представяне 
на измерителя, бяха тези 
на Boeing Co. и Caterpillar 
Inc. Производителят на 
самолети Boeing ре-
гистрира поскъпване на 
книжата си от 2.45%, като 
те се търгуваха за 65.16 
USD. Производителят на 
оборудване за добив на 
руда Caterpillar също успя 

да увеличи пазарната си 
капитализация с 1.91%, 
което изстреля цената до 
84.21 USD. за акция.
Още по-добро предста-
вяне направиха книжата 
на втората по големина 
компания за продажба 
на луксозни бижута 
Tiffany&Co. Акциите на 
компанията скочиха с 
4.3% до рекордните 60.79 
USD. 

Причина за рязкото 
поскъпване беше финан-
совият отчет на компания-
та за третото тримесечие, 
в който се посочва ръст 
на печалбата до 55.1 млн. 
USD. Ръст от 4% постигна 
и най-големият онлайн ма-
газин Amazon. Акциите на 
дружеството се търгуваха 
при цена от 174.76 USD.
Другите два големи 
щатски индекса широкият 
S&P 500 и високотехноло-
гичният Nasdaq Composite 
регистрираха дори по-
голямо увеличение. При 
първия стойността му 
нарасна с 1.34%, достигай-
ки 1196.43 USD, а вторият 
отчете покачване от 1.83% 
до 2540.56 пункта.

Широкият 
индекс 

S&P 500 отчете 
повишение от 1.34% 
до 1196.43 пункта

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

ОПЕК няма да променя квотите 
дори при цена от 100 USD/б

На 
последната 

борсова сесия в 
Ню Йорк суровият 
петрол с доставка 
през януари се 
търгуваше  
за 81.46 USD/б

▶ по оценка на ОпЕК цена от 77-78 USD/б е най-добрата 
както за производителите, така и за потребителите

Цена на петрола от 100 
USD/б няма да предизви-
ка промяна в износните 
квоти на страните член-
ки в ОПЕК. Това обяви 
генералният секретар на 
групата Абдула Салем ел 
Бадри пред Bloomberg. 
Все пак неговото мнение 
е, че до края на тази годи-
на това ниво няма да бъде 
достигнато. 

Според Бадри ОПЕК ще 
предприеме действия, ако 
пазарът усети физически 
дефицит на петрол. Ако 
обаче евентуален недостиг 
на суровината се дължи 
единствено на спекулатив-
ни сделки, тогава квотите 
няма да бъдат променяни, 
тъй като тогава просто 
няма да има кой да купува 
добития петрол. Друго 
условие, при което квотите 
биха могли да бъдат пови-
шени, е спад при запасите 
от петрол при развитите 
държави. В момента тех-
ните запаси са достатъчни 
да покрият търсенето за 
период от 59.9 дни. Увели-

Цената на памука 
спря да пропада
Цената на памука 
се покачи с 2.65% в 
рамките на една сесия, 
с което се сложи край 
на тридневното поев-
тиняване, премахнало 
10% от стойността на 
суровината.
Причина за края на 
„черната” серия ста-
наха спекулациите, че 
търсенето на памук в 
Китай ще продължи да 
расте. Отделно от това 
анализаторите пред-
виждат спад в износа на 
страната от 5.5% до 6.36 
млн. т в края на тази 
година. 

Причината за дефици-
та от 3.7 млн. т, който 
ще стане факт в края 
на 2010 г. в Китай, са 
обилните дъждове и 
студеното време, които 
засегнаха силно новата 

реколта в страната.
На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на памука 
за март се котираха за 
2529.76 USD/т. Незави-
симо от загубите през 
последните две седмици 
цената на памука се е 
покачила с 48% от нача-
лото на годината.

премине гладко, тъй като 
групата вече прие спора-
зумение за съотношението 
на квотите още през 2008 
г. и то ще бъде в сила и 
сега. От ОПЕК обявиха 
като най-добра цена както 
за потребителите, така и 
за производителите 77-78 
USD/б.

На последната борсова 
сесия в Ню Йорк суро-
вият петрол с доставка 
през януари се търгуваше 
за 81.46 USD/б, което е 
повишение с 0.26%. При 
януарските фючърси на 
петрола сорт Брент също 
имаше поскъпване от 
0.46% до 83.63 USD/б.

На послед-
ната бор-
сова сесия 

цветният метал  
поскъпна с 455 USD 
заради силното тър-
сене. Притесненията 
около дълговата 
криза в Европа про-
дължават да движат 
цената на металите 
нагоре

Коментар

чаване на износа ще има, 
ако количеството падне до 
стойности, необходими да 
покрият търсенето за 53 
дни.

В момента ОПЕК произ-
вежда 40% от световното 
потребление на петрол. 
Следващата среща на 
картела ще се проведе 
на 11 декември в Кито, 
Еквадор, и на нея ще се 
обсъждат производстве-
ните квоти на страните 
членки в съюза. Очак-
ванията са срещата да 

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
памука за март се 
котираха за 2529.76 
USD/т, което е 
повишение от 
2.65%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

“Руен Холдинг” Ад, гр. Кюстендил, уведомява, че е публику-
вал на 23.11.2010 година в Комисията за финансов надзор и “БФБ-
София” АД Консолидирания финансов отчет на дружеството за 
трето тримесечие на 2010 година. 

Желаещите могат да се запознаят с отчетите в седалището на 
дружеството, гр. Кюстендил, ул. ”Оборище” 5, всеки работен ден 
от 9 до 17 часа”.

▶ през последната седмица молбите за безработица в СаЩ са намалели с 34 хил. и 
това се оказа благотворно за пазарите

Злато
USD/тр.у.
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Доходът на  
2200-те най-заможни 
домакинства  
тази година ще стигне 
2.24 млрд. USD

Турската фамилия Коч, която 
е собственик на едноимен-
ния холдинг, е най-богатото 
семейство в страната. Това 
показва класация на местно-
то издание на Economist на 
най-богатите хора в Турция. 
На второ място се нарежда 
фамилията Шахенк. А на 
трета позиция списанието 
е класирало семейство Юл-
кер. 

Според изданието дохо-
дът на 2200-те най-богати 
домакинства в страната тази 

Хонконг с държавна такса  
за охлаждане на имотите

година може да достигне 3.3 
млрд. турски лири (близо 
2.24 млрд. USD). За сравне-
ние БВП на Турция за 2010 г. 
ще достигне 1.1 трлн. турски 
лири, което е около 748 млрд. 
USD. 

„Коч холдинг”
Състоянието на семейство 
Коч се оценява на над 10 
млрд. USD. Най-заможната 
турска фамилия, която през 
последните шест години е 
начело на класацията, уп-
равлява холдинг, в който 
влизат автомобилни, енер-
гийни, петролни компании, 
дружества за управление на 
финанси, търговски фирми 
и компании от хранително-
вкусовия сектор.

За 2009 г. оборотът на 
компаниите, които са под 
шапката на „Коч холдинг”, 
е достигнал 30.46 млрд. 
USD, a работещите са  
68 514 души.

„догус  
Груп”
Втората най-заможна тур-
ска фамилия е Шахенк, чи-
ето състояние се оценява 
на близо 10 млрд. USD. Тя 
притежава транснационал-
ния холдинг „Догус Груп”. 
Компанията се управлява от 
Ферит Шахенк. 

Дейността на холдинга 
отново е в най-различни на-
правления - финанси, стро-
ителство, медии и туристи-
чески бранш. За миналата 

година компаниите, соб-
ственост на „Догус Груп”, 
са реализирали близо 5.37 
млрд. USD, а заетите са 28 
хил. души.

„Юлкер Груп”, собстве-
ност на семейство Юлкер, 
е на трето място по богат-
ство. Оборотът на компа-
нията е между 7 и 8 млрд. 
USD.

„Сабаджъ холдинг”, кой-
то се занимава с управле-
ние на финанси, развива 
дейност в енергийния сек-
тор, произвежда и търгува с 
гуми и бетон, също попада 
в класацията. 

Благосъстоянието на 12-
те най-богати фамилии в  
Турция се оценява на над 5 
млрд. USD.

За втори път от началото на 
тази година правителството 
въвежда такса за имотите

Фамилия Коч отново е най-богатата в Турция

 Председател на борда на директорите на „Коч 
холдинг” е Мустафа Коч
▶

Правителството на Хонконг 
обяви нови мерки за охлаж-
дане на прегрелия имотен 
пазар. Този път кабинетът 
въведе държавна такса при 
покупко-продажбата на имо-
ти. Всеки, който препродава 
имот в рамките на 6 месеца 
след купуването му, трябва 
да плати 15% държавна так-
са. Процентът пада на 10% 
при препродаване след 6-12 
месеца и на 5% от 12 до 24 
месеца.

Спекулантите вън
Целта е чрез тази такса да 
се охлади спекулативното 
търсене на имоти. Каби-
нетът реши да стопира из-
куственото рязко поскъп-
ване на имотите в резултат 
на нарастващото публично 
неодобрение и след преду-
преждението от страна на 
Международния валутен 
фонд, че е налице реална 
заплаха от надуването на 
имотен балон.

Втора стъпка
За втори път от началото на 
тази година правителството 
въвежда такса за имотите. 
През февруари управлява-
щите вдигнаха държавната 
такса за луксозните имоти от 
3.75 до 4.25%. С тази такса 
се облагат само сделките за 
имоти над 20 млн. хонконг-
ски долара (2.6 млн. USD). 
Още тогава финансовият 
секретар на Хонконг Джон 
Цанг уточни, че ако няма 
ефект от него, след време 
с по-висок данък може да 
бъдат обложени и по-евтини 
имоти. Брокери коментира-
ха, че мярката едва ли ще 
има особено влияние вър-

 Апартамент на 72-рия етаж в небостъргач в центъра на Хонконг беше продаден 
за 44 млн. USD. 
▶

10
▶ процента става так-
сата при подажбата на 
имот 6-12 месеца след 
придобиването му

МВФ  
предупреди, 

че е налице 
реална заплаха 
от надуването на 
балон

ху пазара. Ниските лихви 
по ипотеките и бумът на 
чуждите инвестиции надуха 
цените на имотите в Хонконг 
с 29%.

МВФ подкани Хонконг 
да обуздае високите це-
ни на недвижимите имо-
ти, защото прегряването 
може да се прехвърли от 
пазара на луксозни имоти 
към общия. Цените на не-
луксозните имоти, в които 
живее мнозинството от на-
селението, продължават да 
растат над възможностите 
на обикновения купувач. 
В доклада си от миналия 
четвъртък фондът посочва, 
че при по-осезаемо покач-
ване на цените на имотите 
последвалият спад може да 
бъде не само болезнен, но и 
продължителен. 

Опасения
Страховете от прегряване 
се усилиха допълнително, 
след като Федералният ре-

зерв на САЩ обяви нова 
програма за стимулиране на 
американската икономика. 
Притокът на спекулативни 
финанси може да повлияе 
негативно на нестабилния 
имотен пазар на Хонконг.

По-рано този месец най-
голямата имотна агенция в 
Хонконг - Centaline, отчете 
най-високата продажна це-
на за квадратен метър на 
недвижимо имущество в 
историята на града. Апар-
тамент на 72-рия етаж в 
небостъргач в центъра, соб-
ственост на най-богатия чо-
век в Хонконг Ли Ка-Шин, 
беше продаден за 338 млн. 
хонконгски долара, или 44 
млн. USD. 

Цените на имотите в Хон-
конг задминаха пика си по 
време на финансовата криза 
през 1997 г. Гъсто населе-
ният седеммилионен град 
е известен с високите си 
цени на луксозните имоти 
и богатите си финансови 
магнати. Той е притегате-
лен пункт за инвеститори, 
които искат да вложат па-
рите си в сигурно място с 
висок стандарт на живот. 
Но има и такива, които са 
спекулативно настроени и 
търсят единствено печалба 
от покупко-продажбата на 
имоти.

15
▶ процента трябва да 
плати всеки, който прода-
ва имот в рамките на  
6 месеца след покупката му

Снимки BloomBerg



    анализ    19    

Левът ще поскъпва 
спрямо долара през 
последното триме-
сечие, прогнозират 
финансовите играчи

Очакванията за икономи-
ческия растеж се подо-
бряват, инфлацията ще се 
ускори до края на година-
та, лихвите по кредити и 
депозити ще продължат да 
падат. Това са основните 
обобщения в тримесеч-
ното издание „Финансов 
сектор: оценки и очаква-
ния” на Министерството 
на финансите. Оценките 
в него са направени на 
базата на прогнозите на 
банките, инвестицион-
ните посредници, упра-
вляващите дружества и 
пенсионните компании за 
движението на основните 
макропоказатели.

Според играчите на фи-
нансовия пазар на българ-
ската икономика й трябва 
устойчиво възстановява-
не, за да се възобнови 
притокът на чужди ин-
вестиции.

Растеж
Очакванията за икономи-
ческия растеж през трето-
то тримесечие на 2010 г. 
се подобряват значително 
спрямо тези за второто. 
Повишават се положи-
телните и неутралните 
отговори. Сред играчите 
преобладава мнението, че 
икономиката ще ускори 
растежа си до края на 2010 
г. Малко повече от поло-
вината анкетирани играчи 
от финансовия сектор са 
позитивно настроени за 
икономиката ни. Близо 
71% от банките очакват 
ускоряване на растежа. От 
инвестиционните посре-
дници 58.3% очакват също 
да е налице икономически 
подем. Управляващите 
дружества и пенсионните 
дружества остават сред 
най-песимистично настро-
ените играчи. Те са доста 
предпазливи в оценките и 
повече от половината смя-
тат, че ситуацията няма да 
се подобри.

инфлацията
Прогнозите на финан-
совия сектор са, че ин-
флацията ще се ускори 
до края на 2010 г. Близо 
65% от инвестиционни-
те посредници очакват, 
че до края на 2010 г. ще 
се повиши индексът на 
потребителските цени. 
Същите са и прогнозите 
на пенсионните фондове 
и управляващите друже-
ства. При банките 85% от 
анкетираните са катего-
рични, че инфлацията ще 
се ускорява.

Валутен курс
През последното триме-
сечие щатският долар ще 
поевтинее спрямо лева, 
сочат прогнозите на бан-
ките, посредниците, уп-
равляващите дружества 
и пенсионните фондове. 
Нагласата на запитаните 
играчи коренно се е про-
менила, след като само 
преди едно тримесечие 
те са смятали, че той ще 

Инфлацията ще се ускори до края на 2010 г.

поскъпва.
50% от запитаните смя-

тат, че левът ще поскъпне 
леко, 34.4% дават пред-
почитанията си за слабо 
поскъпване на долара, а 
9.4% не очакват промяна 
на валутния курс. Остана-
лите 6.3% от участниците 
са на мнение, че курсът 
ще се измени силно в 
ущърб на американската 
валута. Банките са най-
песимистични по отноше-
ние на долара, като 71.4% 
от отговорите сочат пос-
къпване на националната 
ни валута, а останалите 
мнения са разпределени 
поравно между запазва-
не на текущата разменна 
стойност и поскъпване на 
долара. 

Близо 42% от инвес-
тиционните посредници 
прогнозират, че левът ще 
поскъпва и респективно 
доларът ще поевтинее. 
В същото време 33.3% 
от отговорите предпола-
гат поевтиняване на лева. 
Единствено в тази група 
посредници се наблюда-
ват мнения за силно по-
нижение на стойността на 
долара - очакват го 16.7% 
от анкетираните. Управля-
ващите дружества и пен-
сионноосигурителните 
дружества традиционно са 
нееднозначни в мненията 
си. Общото им очакване е 
за запазване на разменно-
то съотношение на двете 
валути, а отговорите им 
са симетрични спрямо не-
утралното очакване. Съ-
ответно по 46.2% дават 
леко предимство за всяка 
от двете валути, докато 
останалите са за запазване 
на валутния курс.

Еврото поскъпва
Повечето посредници 
залагат на поскъпването 
на лева и еврото до края 
на тази година. Техни-
те прогнози в най-голяма 
степен са повлияни от  
несъгласието на много 
от големите икономики в 
света с паричната полити-
ка на Федералния резерв в 

САЩ и позицията на дола-
ра като основна резервна 
валута в световен мащаб. 
Освен това все още някои 
играчи се опасяват, че мо-
же да има втора вълна на 
рецесия в американската 
икономика.

През последните ня-
колко дни проблемите в 
Ирландия и финансовата 
помощ, която ще й бъде 
отпусната, се отразиха 
негативно на еврото.

Германският финансов 
министър Волфганг Шой-
бле коментира, че про-
блемите с Ирландия съз-
дават риск за еврозоната. 
По-късно говорителят на 
еврокомисаря за иконо-
мическите и валутните 
въпроси Оли Рен каза, че 
категорично институцията 
се разграничава от комен-
тарите на Шойбле. Той 
подчерта, че няма риск за 
еврозоната въпреки про-
блемите в Ирландия.

лихвени проценти
Според финансовите по-
средници спадът на лих-
вените проценти по депо-
зитите и в трите основни 
валути ще продължи и 
през последното триме-
сечие на тази година. По-
вечето финансови посре-
дници очакват лихвите 
в левове да се понижат 
(59.4%), а тези в долари и 
евро да останат без про-
мяна (56.3%). Банките са 
категорични, че пониже-
нието на лихвите в евро и 
левове ще продължи. Те 
обаче са разколебани по 
отношение на лихвите по 
доларовите депозити. Ин-
вестиционните посредни-
ци нямат единно мнение, 
като 58.3% очакват цената 
на депозитите в левове 
да се понижи, докато съ-
щият процент смятат, че 
процентите по депозити 
в евро и долари ще остане 
непроменен. Управлява-
щите дружества и пен-
сионноосигурителните 
компании са раздвоени с 
по 46.1% между възмож-
ността лихвените процен-
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Щатският долар ще бъде подложен на натиск и се очаква да поевтинее спрямо 
еврото           Снимки shutterstock

▶

Очакванията 
за икономи-

ческия растеж през 
третото тримесечие 
на 2010 г. се подо-
бряват значител-
но спрямо тези за 
второто

Повечето 
посредници 

залагат на поскъп-
ването на лева и 
еврото до края на 
тази година

Инвестицион-
ните посре-

дници очакват в 
края на годината 
борсовата търговия 
да се раздвижи и 
това да донесе пови-
шение на индексите

ти по левовите депозити 
да останат непроменени 
и другата - да се пони-
жат. Респективно 69.2 и 
53.9% от анкетираните в 
тази група имат неутрално 
очакване за цената на де-
позитите в евро и щатски 
долари.

Борса
Инвестиционните посре-

дници очакват в края на 
годината борсовата търго-
вия да се раздвижи и това 
да донесе повишение на 
индексите. Най-оптимис-
тично настроени за пови-
шаване на двата основни 
индекса, Sofix и BG40, 
са инвестиционните по-
средници, управляващите 
дружества и пенсионните 
компании. Те очакват ин-

дексите да нараснат. При 
банките 44% очакват, че 
Sofix и BG40 ще се качват 
през последните три ме-
сеца на годината. Същият 
процент банки очакват те 
да останат непроменени. 
Нито един финансов по-
средник не очаква някой 
от индексите да се пови-
ши силно през последното 
тримесечие на 2010 г.  
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Само 4 фирми, които са из-
паднали в затруднение за-
ради финансовата криза, са 
кандидатствали за субси-
дии за консултантки услу-
ги по Оперативна програма 
“Конкурентоспособност” 
(ОПК). Това показва справ-
ка на Министерството на 
икономиката, енергетика-
та и туризма (МИЕТ). От 
ведомството очакваха над 
100 кандидати да проявят 
интерес към схемата, по 
която са предвидени около 
1 млн. EUR, но надеж-
дите им не се оправдаха. 
Най-големият грант, който 
могат да усвоят фирмите, е 
380 хил. лв.

“Не губим парите. Прос-
то тази част, която не ус-
пеем да усвоим, остава в 
бюджета на програмата и 
ще бъде пренасочена към 
други схеми, например за 
технологична модерниза-
ция на предприятията, за 
клъстъри и т.н.”, коментира 
Грета Добрева, директор 
на дирекция “Европейски 
фондове за конкуренто-
способност” в МИЕТ. 

Защо липсва интерес
Броят на кандидатства-
лите е “безумно” малък, 
казва и самата Добрева. 
Според нея причината 
за слабия интерес е, че 
повечето от компаниите, 
които са изпаднали в за-
труднение след 1 юли 2008 
г., просто предпочитат да 
не предприемат оздрави-
телни планове. От друга 
страна обаче, трябва да се 
има предвид и че стартът 
на схемата се забави из-
ключително много, а и бе 
обявена без много голяма 
публичност. 

Идеята, че ще има про-
цедура за “закъсалите” 
фирми, бе анонсирана още 
в началото на годината, 
реалният й старт бе през 
септември, а срокът за ус-
вояване на парите - само до 
края на годината. От МИЕТ 
казват, че нямат вина за за-
къснението, проблемът бил 
в съгласуването на проце-
дурата с Европейската ко-
мисия. За което всъщност 
отговорност имат не само 
от Брюксел, но и българ-

Фирмите в затруднение 
се отказаха от европарите

И Созопол ще 
иска европари
Община Созопол ще кан-
дидатства за финансиране 
по програма “Регионално 
развитие” за възстановява-
не на Стария град. Проек-
тът включва реконструк-
ция на крепостната стена 
и кули, крайбрежни алеи и 
озеленяване на прилежащи 
пространства.

европари

Заради късно обявената схема едва 4 фирми са поискали евросубсидии 
за консултанти. От МИЕТ очакваха над 100 кандидата

Очаквайте
Новите схеми до 
края на годината    

Технологична модер-
низация в малки и 
средни предприятия - 
98 млн. лв.

▶

Създаване и разви-
тие на бизнес инкуба-
тори - 35 млн. лв. 

Подкрепа за предпри-
ятия и кооперации на 
хора с увреждания - 19 
млн. лв.

Разработване на 
иновации от старти-

▶

▶

▶

ращи предприятия - 
40 млн. лв.

Подкрепа за внедря-
ване в производство-
то на иновативни 
продукти, процеси и 
предоставяне на ино-
вативни услуги - 49 
млн. лв.

▶

Създаване на нови и 
укрепване на същест-
вуващи технологични 
центрове - 40 млн. лв. 

Създаване на нови и 
укрепване на същест-
вуващи офиси за тех-
нологичен трансфер 
- 10 млн. лв. 

▶

▶

ските чиновници.  

Кой е кандидатствал
Проектите на кандидатите 
все още не са отворени. 
Оценката им трябва да за-
почне до края на седмица-
та. Това, което се знае към 
момента, е, че три от фир-
мите са от София, а една от 
Пловдив. След отварянето 
на офертите ще може да се 
каже и каква е общата сума, 
за която са кандидатствали, 
и от какви консултанти са 
преценили, че имат нужда, 
казват от МИЕТ. 

На практика максимал-
ният грант, който може да 
усвоят 4-те фирми, е 380 
хил. лв. Но това е само при 
условие, че всички те са 
средно големи, поискали са 
и са одобрени за максиму-
ма от 95 хил. лв. Средните 

фирми може да получат 
от 36 хил. лв. до 95 хил., а 
малките - от 18 хил. до 45 
хил. лв. Покриват се 90% 
от разходите по проекта, 
свързан с осигуряване на 
консултантска помощ, а 
останалите са за сметка на 
бенефициента. Компании-
те може да се възползват от 
консултации за преструк-
туриране на дейността на 
кандидата, за финансов ме-
ниджмънт и контролинг, за 

оценка на риска, обучение 
на персонала за работа по 
време на криза и др.

Какво да очакваме
До края на годината пред-
стои да бъдат обявени още 
7 нови схеми по ОПК на 
стойност 291 млн. лв. (вж. 
карето). Сред тях преобла-
дават тези, свързани с ино-
вативни дейности. “Схеми-
те, свързани с иновации, са 
ни слабата част”, признава 

интерес

137
са проектите, подадени по процедурата за създаване 

и развитие на стартиращи иновативни предприятия, 
която бе прекратена във вторник 

▶

Кандидатите са “безумно” малко, но няма да изгубим парите, те ще бъдат пренасочени към нови схеми, казва Грета Добрева  Снимка БоБи Тошев▶

Добрева. По думите й ос-
новната трудност досега е, 
че концепцията и подходът 
не са били изяснени напъл-
но, тъй като не са получили 
и очакваното съдействие, 
коментари и насоки от хо-
рата, които реално се зани-
мават с иновации. 

През 2011 г. пак инова-
циите ще бъдат на фокус. 
За тогава са планирани 10 
нови процедури за близо 
336 млн. EUR. За второ-

то тримесечие е заложена 
и дълго чаканата схема 
за въвеждане на ВЕИ в 
предприятията, както и 
тази за енергоспестяващи 
технологии. Стартът им е 
свързан и с подписване на 
меморандум с Европейска-
та банка за възстановяване 
и развитие, която ще окаже 
експертна помощ за начина 
на изпълнение на енергий-
ните схеми.   

Дарина Черкезова



Визитка
Коя е Деница 
Николова

Деница Николова е мени-
джър “Европейски проек-
ти” в консултантската 
компания EU Consult, 
която е специализирана в 
подготовка и управление 
на проекти за безвъзмезд-
но финансиране от наци-
оналните и европейските 
фондове. 

Член е на управителния 
съвет на Българската 
асоциация на консултан-
тите по европейски про-
грами и ръководител на 
експертна работна група 
по Оперативна програма 

▶

▶

“Развитие на човешките 
ресурси”.

От 2001 г. се занимава 
с проекти, финансирани 
от ЕС и други донори в 
България, първоначално в 
неправителствена орга-
низация, а от 2005 г. като 
бизнес консултант. 

В практиката си има 
повече от 80 успешно фи-
нансирани и реализирани 
проекта в различни обла-
сти, финансирани по про-
грами като ФАР, USAID, 
USEPA, както и такива, 
свързани със структурни-
те фондове на ЕС. 

Завършила е “Туризъм” в 
СУ “Св. Климент Охридски” 
и “Управление на междуна-
родни проекти” в УНСС.

▶

▶

▶

 Европари    21  
Четвъртък 25 ноември 2010  pari.bg

Промени към по-добро, дано и за дълго

Да се намерят адек-
ватни стимули за биз-
неса - това е голямото 
предизвикателство 
пред програмата за 
развитие на човешки-
те ресурси 

Оперативна програма 
“Развитие на човешките 
ресурси” (ОПРЧР) има из-
ключително важна цел - 
да подобри качеството на 
живот на българите. Затова 
и парите от нея се отпус-
кат за европроекти, които 
трябва да доведат до по-
висока заетост, по-висока 
производителност, по-до-
бро образование (а в някои 
от случаите дори и за да се 
осигури достъп до образо-
вание). Целта и средствата 
са добри, но невинаги и 
резултатите. Факт е, че към 
момента бенефициентите 
се изправяха пред редица 
проблеми. Факт е, че това 
не само саботира основната 
идея на програмата - “по-
добро качество на живот 
на българите”, но и основ-
ната цел на правителството 
- по-добро усвояване на 
евросубсидиите. И също 
така е факт обаче, че през 
изминаващата 2010 г. бяха 
направени редица промени 

към по-добро, ускориха са 
разплащанията, обявиха се 
нови важни и навременни 
схеми. Остава да се на-
дяваме тази положителна 
тенденция да се запази за 
по-дълго време.

от “лошата” 2009 
към добрата 2010 г.
2009 г. бе третата от стар-
та на ОПРЧР и въпреки 
това тя бе приключена с 
отчайваща статистика. До-
говорените средства бяха 
само 21% от бюджета на 
програмата, а реално пла-
тените - около 3%. Не мо-
жем да кажем, че тогава 
имаше само един проблем 
- слабото разплащане. Към 
него трябва да добавим и 
изключително сложните 
условия за изпълнение на 
проектите, които понякога 
ги правеха неизпълними. 
Освен това имаше и силно 
забавяне както при оцен-
ка на подадените проекти, 
така и при одобрението на 
отчетите за изпълнение. 
Причината за всичко това, 
от една страна, бяха несъ-
вършенства в нормативната 
уредба, но от друга (и то 
основна) - недостатъчният 
административен капацитет 
и неефективното използва-
не на регионалните звена. 
През тази “черна” година 

се появи и доклад от одит 
на Европейската комисия 
(ЕК), който бе установил, че 
голяма част от допуснатите 
от бенефициентите пропус-
ки се дължат или на недос-
татъчната информация, или 
на начина, по който тя им е 
била предоставена от дър-
жавните органи, свързани 
с програмата. 

На фона на този “старт” за 
2010 г. трябва да се отбеле-
жи, че една година по-къс-
но картината е значително 
подобрена. Към момента 
програмата е с най-много 
сключени и изпълнявани 
договори. Общата стойност 
на средствата, за които са 
подписани договори, е 58% 
от цялата сума по програ-
мата. Особен напредък се 
наблюдава при плащанията 
към бенефициентите, които 
възлизат на 169 млн. лв., 
или малко над 7%. 

Надеждите са, че дого-
дина този темп ще бъде 
запазен. До средата на 2011 
г. се планира да се догово-
рят около 85% от парите 
по програмата. Предвижда 
се на Комитета за наблю-
дение на програмата на 30 

▶ 2010 г. е към края си и обикновено по това време се пра-
вят равносметки за всичко свършено или несвършено 
през годината. Това е и формалният повод в. “Пари” да 
публикува в следващите няколко броя преглед на про-
грамите, финансирани със средства от европейските 
фондове. Целта е да бъдат откроени добрите практи-
ки и промени, но и недостатъците и липсата на напре-
дък, така че в края на следващата година резултатите 
да бъдат по-добри. Анализите ще бъдат подготвени 
от консултанти и експерти в съответната област. 
Вече бяха публикувани прегледи на Оперативна програ-
ма “Конкурентоспособност” и Програмата за развитие 
на селските райони. Днес представяме Оперативна 
програма “Развитие на човешките ресурси”, а в следва-
щия брой - Оперативна програма “Околна среда”.

Ваучерна-
та система 

осигури директ-
на подкрепа за 
заетите и без-
работните и в 
същото време 
намали админи-
стративното бре-
ме за общините и 
бизнеса

интересът към ваучерите за обучения на заети лица доведе до удвояването на евросубсидиите, 
предназначени за тази цел  СНимКи Емилия КОСТАДиНОВА

▶

ноември да се реблокира 
цялото портфолио с кон-
кретни мерки, с което ще 
се осигури достъп до зна-
чителни средства.

 
революцията 
на ваучерите 
През 2010 г. бе направена 
важна революция - въведен 
бе ваучерният механизъм за 
финансиране на обучения-
та на заети и безработни. 
По този начин се предприе 
нов подход - премина се 
от т.нар. грантови схеми, 
по които се кандидатства с 
отделни проекти на малка 
стойност, към големи про-
грами с национален обхват. 
Това доведе до осигурява-
нето на директна подкрепа 
за хората от целевите групи 
и в същото време намали 
административното бреме 
за общините и бизнеса. Те-
зи стъпки се оказаха осо-
бено важни в условията на 
криза, тъй като позволиха 
в много кратки срокове да 
се започне реализирането 
на конкретни мерки, свър-
зани със запазването на 
заетостта и осигуряването 
на работни места. Интере-

сът към ваучерните схеми 
е огромен, а механизмът 
бе оценен като пример за 
добра практика и от самата 
ЕК. Остава през следващата 
година да се проследят и 
резултатите от реалното 
изпълнение на схемите и да 
се оцени механизмът за ад-
министриране на ваучерите 
от ваучерните оператори.

Настройване 
на системата
Положителни резултати 
имаше и по отношение на 
облекчаването на процеду-
рите за кандидатстване и 
изпълнение на проектите. 
Това е пряко свързано и с 
оптимизацията на система-
та от нормативни актове, ко-
ито са свързани със сферата 
на европейското финанси-
ране. През 2010 г. например 
бяха променени редът за 
предоставяне на безвъз-
мездна финансова помощ 
(ПМС №121), правилата за 
разходване на средствата 
по ОПРЧР (ПМС №180) 
и условията за определяне 
на изпълнители от страна 
на бенефициентите (ПМС 
№55). Всичко това доведе 
до по-висока прозрачност 
при усвояването на сред-
ствата по програмата и до 
ускоряване на процедурите 
по изпълнение на проекти.

Позитивна тенденция са 
и усилията на управлява-
щия орган на програмата 
- Министерството на труда 
и социалната политика, за 
повишаване на админи-
стративния капацитет на 
звената, които отговарят за 
ОПРЧР. Увеличен бе и бро-
ят на служителите в меж-
динните звена - Агенцията 
по заетостта, Агенцията за 
социално подпомагане и 
Министерството на обра-
зованието, младежта и на-
уката. Освен това се вземат 
и допълнителни мерки за 
подготовката и обучението 
на кадрите в съответните 

администрации. 

предизвикателство 
в бъдеще време
Голямото предизвикател-
ство пред изпълнението 
на оперативната програма 
обаче си остава намиране-
то на адекватни стимули 
за бизнеса, за да може да 
се продължи процесът на 
запазване и създаване на 
нови работни места. 

За да се усвоят средствата 
по програмата, е необходи-
ма и радикална промяна в 
отправната точка към бе-
нефициентите. Сегашни-
те правила са базирани на 
презумпция за виновност 
на бенефициента и него-
вото желание априори да 
злоупотреби с договорената 
безвъзмездна помощ. Това 
обаче води до изключи-
телно нисък интерес към 
грантовите схеми. 

Така че хубаво е, когато 
2010 г. приключва сравни-
телно добре, но това не оз-
начава, че през 2011 г. нищо 
не може да се промени. Към 
по-добро естествено. Никой 
не иска да се връщаме към 
резултатите и проблемите от 
предходните години.

 Деница Николова, 
мениджър “Европейски проекти” 

в консултантската компания EU 

Consult

Преглед
европрограми
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Втора поредна година на 
спад в оборотите, макар 
и с известно забавяне,  
очакват 500-те техноло-
гични компании в Бълга-
рия, които работят с край-
ни клиенти. 

Това показват резулта-
тите от изследване на IT 
пазара у нас през 2010 г., 
направено от независима-
та агенция за бизнес из-
следвания и анализи CBN 
Pannoff, Stoytcheff & Co. В 
анкетата са взели участие 
дилърски фирми от 19 
града в България с общо 
над 80 млн. лв. продажби 
и 785 служители.

Продажби
Най-рязък е спадът на про-
дажбите на компютърен 
хардуер както в София, 
така и в по-малките гра-
дове. За догодина обаче 
фирмите са настроени оп-
тимистично, ставя ясно 
от доклада. Компаниите, 
които са в столицата, са 
по-позитивно настроени 
от конкурентите си в про-
винцията.

Точно обратна е ситуа-
цията при бизнеса с кон-
сумативи, където бизнесът 
извън столицата се чувства 
малко по-комфортно. Въ-
преки това обаче фирмите 
от този сегмент очакват 
спадът в продажбите да се 
задържи. 

Що се отнася до продаж-
бите на софтуер, компани-
ите от столицата са в по-
добра позиция, докато на 
по-малките пазари в стра-
ната спадът в приходите 
се очертава да бъде неиз-
бежен през тази година, 
смятат от CBN България. 
Единственият сегмент в 
бизнеса на технологич-
ните компании, в който се  
очакват гарантирани до-
бри новини, са услугите. 
Там показателите са по-
зитивни вече две години, 
като същото се предвижда 
и за 2011 г.

онлайн  
търговия
Изненадата в проучването 
е, че за първи път от 2004 
г. насам относителният 
дял на направените през 
интернет поръчки към 
вносителите в столицата 
намалява. Личният кон-
такт, даващ възможност за 
договаряне на по-изгодни 
цени и условия, очевидно 
надделява в София, докато 
тенденцията за страната 
е точно обратна, смятат 
анализаторите. Продаж-

Разходите за IT през настоящата година спадат в глобален мащаб,  
но се очаква плавен ръст до 2014 г.

IT компаниите с по-ниски обороти, 
но са оптимисти за 2011 г.

бите на технологичните 
компании през интернет 
на IT продукти като цяло 
се увеличават, но се забе-
лязва и фактът, че броят 
на фирмите с електронни 
магазини намалява, вмес-
то да расте. 

Очевидно малките оборо-
ти по време на кризата са 
направили нерентабилни 
разходите за поддръжка на 
сайтове за продажби, казват 
от CBN.

ситуацията  
в европа
Анализаторската компа-
ния Gartner публикува 
прогнозите си за глобал-
ните разходи за IT за тази 
година и за 2011 г. в паза-
рите от региона на Европа, 
Близкия изток и Африка 
(ЕМЕА). Според техните 
проучвания бюджетите за 
информационни техноло-
гии ще се повишат в този 
регион след две години на 
спад. Отделно Азиатско-
Тихоокеанският регион, 
който се забави заради 
глобалната криза, също се 
очаква да увеличи разхо-
дите си за IT в условията 
на продължаващи ръстове 
в икономиките на Китай, 
Индия и други страни от 
региона.

глобален ръст
Разходите за IT в глоба-
лен мащаб ще достигнат 
2.4 трлн. USD през 2010 г., 
което представлява пови-
шение от 2.4% в сравнение 
с миналата, сочат резулта-
тите на Gartner. Очаква се 
бюджетите да се повишат с 
още 3.1% през 2011 г., за да 
достигнат 2.5 трлн. USD. От 
компанията обаче смятат, че 
пазарът на информационни 

Що се 
отнася 

до продажбите 
на софтуер, 
компаниите от 
столицата са в  
по-добра позиция 
от тези в по-
малките градове. 
Най-силно 
засегната през 
2010 г. ще бъде 
Западна Европа, 
където приходите 
от IT ще паднат с 
3.3% 

Най-рязък 
е спадът 

на продажбите 
на компютърен 
хардуер както 
в София, така 
и в по-малките 
градове

2.4 
▶ трлн. USD ще достиг-
нат разходите за IT в гло-
бален мащаб през 2010 г.

технологии ще се развива 
относително бавно, като до 
2014 г. разходите ще стиг-
нат само до 2.8 трлн. USD. 
Европа, Близкият изток и 
Африка (ЕМЕА) дърпат 
средното равнище за све-
та надолу за тази година, 
но следващата ще отчетат 
позитивно развитие, изчис-
ляват от Gartner. 

Разходите за IT (включ-
ващи хардуер, софтуер, 
услуги и телекомуника-
ции) ще паднат с 2.1% до 
784.8 млрд. USD през тази 
година, казва Петер Сон-
дергаард, вицепрезидент 
и ръководител на глобал-
ните проучвания в анали-
заторската компания.

Въпреки кризите в някои 
държави като Гърция, Ир-
ландия, Италия, Испания и 
Португалия обаче регион-
ът ЕМЕА ще отчете ръст 
от 1.3% през следващата 
година и продажбите ще 
стигнат 795.2 млрд. USD. 
Резултатите на компания-
та показват, че най-силно 
засегната през 2010 г. ще 
бъде Западна Европа, къ-
дето приходите от IT ще 
паднат с 3.3%. 

Причините
Виновниците за свиване-

то на IT пазара в реги-
она ЕМЕА тази година са 
местните и национални-
те правителства, които са  
орязали разходите си за IT 
с 2.8% до 139.6 млрд. USD. 
Ситуацията в региона леко 
се различава с тази в Бъл-
гария. Според сметките 
на Gartner харчовете за IT 
услуги ще бъдат най-силно 
засегнати, спадайки с 5.6% 
до 234 млрд. USD. Разхо-
дите за хардуер, от друга 
страна, ще се увеличат 
с 4.6% за годината и ще 
стигнат 79.4 млрд. USD. 
Причината е, че различни 
компании ще заменят IT 
системите си и мрежи, ко-
ито вече са на три, четири 
или пет години.

Азиатски успехи
Очаква се разходите за IT 

в Азиатско-Тихоокеанския 
регион да се повишат с 
10.6% до 290.2 млрд. USD, 
след като се бяха свили с 
1.3% през 2009 г. Ръстът в 
този пазар ще се забави леко 
през 2011 г., вдигайки се са-
мо със 7.6% до 312.6 млрд. 
USD. “Следващата година 
забелязваме забавяща се 
тенденция в азиатския ръст, 
но е малко вероятно това да 
се превърне в проблем, а 
някои държави, като Китай 
и Индия, не показват сигна-
ли на забавяне”, пояснява 
Сондергаард. Австралия, 
която от своя страна нямаше 
същите икономически про-
блеми като САЩ и Европа, 
също очаква ръст от 10.8% 
до 49.6 млрд. USD през 
2010 г., но тази тенденция 
ще се забави доста по-бър-
зо, отколкото в Китай или 
Индия. Gartner очакват раз-
ходите за IT в Австралия да 
се повишат едва с 2% през 
2011 г. От анализаторската 
фирма още не са обявили  
предположенията си за Се-
верна Америка и САЩ, но 
все пак казват, че до 2012 
г. разходите за хардуер в 
Азиатско-Тихоокеанския 
регион ще задминат тези в 
Северна Америка.

Пламен Димитров
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Интернет гигантът 
пуска платформа за 
онлайн съдържание 
през телевизор,  
опитвайки се да  
стъпи на поредния 
нов пазар

Ако попитаме хората от 
Google с какво точно се 
занимават, те ще ни от-
върнат простичко “правим 
интернета по-добър”. През 
цялото си съществуване 
гигантската корпорация е 
работела и продължава да 
работи върху неизброимо 
количество проекти, някои 
от които така и не виждат 
бял свят на реалния пазар. 
Един от най-големите про-
екти на компанията със 
сигурност е сайтът за он-
лайн споделяне на видео 
YouTube, който Google за-
купиха през ноември 2006 
г. и постоянно надграждат 
оттогава. Този сайт обаче 
има един проблем - за-
творен е в интернет. Това 
на пръв поглед може да 
не изглежда като някакъв 
особено строг затвор, но 
компанията от Маунтин 
Вю винаги е целяла да 
излезе от пазарите, които 
доминира, и да се опита 
да завладее нови терито-
рии. Затова никой не се 
изненада особено, когато 
през май тази година кор-
порацията обяви новата 
си платформа Google TV, 
с която възнамерява да 
прелее и към телевизион-
ния пазар.

По-добро бъдеще  
за телевизията
“Целта е да срещнем те-
левизията с интернет”, 
каза Риши Чандра, главен 
продуктов мениджър на 
Google, при обявяване-
то на новата платформа. 
“Продуктът ще промени 
бъдещето на телевизия-
та”, добавя уверено и Вик 
Гундотра, вицепрезидент 
на инженерната дейност в 
компанията. Ентусиазмът 
им е обясним, макар и 
бъдещето на платформата 
все още да е неясно. На 
практика тя представлява 
сет топ бокс - устройство, 
което се свързва към вън-
шен източник на сигнал 
и превръща този сигнал в 
съдържание, което може 
да се гледа на обикновен 
телевизор. На демонстра-
цията през май беше пока-
зано как Google TV слага 
поле за търсене в екрана 
на телевизора, чрез кое-
то потребителят може да 
търси както в програмата 
на телевизията, така и в 
интернет. Платформата 
разполага с портал за на-
вигация, който събира ав-
томатично любимите про-
грами на зрителя, както и 
предлага ново съдържа-
ние, което смята за подхо-
дящо. Разбира се, тъй като 
говорим за Google, чрез 

Google TV - сливането на  
интернет и телевизията

299
▶ USD струва първият 
сет топ бокс, използващ 
платформата Goоgle TV

Sony Internet TV, първият телевизор с висока резолюция, базиран на платфор-
мата Google TV
▶

устройството ще можете 
и просто да сърфирате из 
глобалната мрежа.

Устройства
Самите устройства обаче 
доста се забавиха - пър-
вият сет топ бокс, наречен 
Revue, беше произведен 
от Logitech и излезе на 
пазара в началото на ми-
налия месец. Revue поз-
волява на потребителя да 
организира, търси и гледа 
телевизионни канали, как-
то и съдържание, намира-
що се в други устройства 
или в интернет. Чрез тех-
нологията Harmony Link 
устройството може да се 
свърже не само с теле-
визор, но и с компютър 
и дори със смартфон. От 
Logitech казват, че потре-
бителите харесват въз-
можността да имат достъп 
до цялото си дигитално 
съдържание от телевизора 
си, което е един от голе-
мите плюсове на Google 
TV. Няколко дни по-късно 

от Sony показаха и първия 
HD телевизор, базиран на 
платформата.

съдържание
Разбира се, стартирането 
на Google TV без някакво 
съдържание не означава 
нищо. Интернет гигантът 
обаче, изглежда, добре е 
оползотворил последните 
седем месеца. 

В началото на октомври 
беше обявено, че компани-
ята ще си партнира с Netflix 
- онлайн каталога за фил-
ми, с музикалните сайтове 
Napster, Vevo и Pandora, с 
магазинът Amazon и теле-
визии като CNBC. 

В допълнение Turner 
Broadcasting оптимизира-
ха по-популярните си сай-
тове за разглеждане през 
Google TV, включително 
тези на CNN и Cartoon 
Network. Това са само 
част от партньорствата, 
но, разбира се, има и про-
пуски. Няма съдържание 
от ABC, Paramount или 

46
▶ инча е  размерът на 
екрана на най-големия 
Sony Internet TV

Fox, последната от които 
е най-големият продуцент 
на хитови телевизионни 
сериали в САЩ.

лично отношение
Мнозина смятат, че чрез 
Google TV хората от Ма-
унтин Вю се опитват да 

направят същото, каквото 
направиха и със своята 
операционна система за 
телефони Android. 

Компанията предла -
га безплатна софтуерна 
платформа на произво-
дителите на устройства, 
а главната й цел е да 
разшири своята рекламна 
империя. 

В компанията смятат, че 
много от рецептите, които 
работят на пазара на рекла-
ми в интернет, е възможно 
да заработят и в телеви-
зията. 

Нещо повече - тези теле-
визионни реклами от нов 
тип биха носили дори още 
по-големи печалби, защото 
технологията им позволява 
да бъдат силно персонали-
зирани. 

Така с по-малък брой 
реклами, но изпратени на 
определен човек предвид 
зрителските му предпо-
читания, ще може да се 
постигне по-добър ефект. 
От Google дори вярват, че 
ще дойде ден, в който по-
требителите ще очакват 
рекламите да бъдат насо-
чени лично към тях.

няма  
причини за  
бързане
Към момента Google TV 
показва единствено рекла-
мите, които по принцип се 
появяват в телевизионните 
програми или в интернет 
страници. Платформата не 
разполага с допълнителни 
реклами - поне засега. 
От Google настояват, че в 
момента единствената им 
цел е да подобрят софту-
ера, за да е по-приятен 
за потребителите. Но е 
напълно логично в даден 
момент корпорацията да 
промени подхода си. 

Те няма закъде да бързат 
- когато основите бъдат 
поставени и потребител-
ската база стане достатъч-
но голяма, рекламодатели-
те няма да има при кого 
другиго да отидат.

Пламен Димитров

Двамата основатели 
на Google лари Пейдж 
(вляво) и сергей Брин 
имат достатъчно осно-
вания да са ентусиази-
рани за новия си проект, 
но успехът на телеви-
зионното им начинание 
Google TV съвсем не 
изглежда сигурен

▶
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Последната книга 
на Малкълм Гладуел 
разглежда различната 
история на успеха

За едни Гладуел е гений, за 
други - несериозен попу-
лист. Във всеки случай ав-
торът на „Повратната точка” 
е превърнал задаването на 
необикновени въпроси в из-
куство. Въпроси като защо 
самолетите, карани от ко-
рейски пилоти, катастрофи-
рат по-често и защо преус-
пелите адвокати от Ню Йорк 
са евреи, родени през 30-те в 
Бронкс или Бруклин.

Ще откриете отговори-
те на тези и много други 
въпроси в новата книга на 
Гладуел „Изключителните” 
(Outliers), която се задържа 
на първо място в списъка 
с бестселъри на „Ню Йорк 
Таймс” в продължение на 
28 седмици и чиято българ-
ска премиера ще бъде тази 
вечер. 

Пълна с множество исто-
рии и примери, тя се опитва 
да докаже, че необикнове-
ният успех рядко е свързан 
с лични качества, а по-скоро 
с обстоятелства и дадености, 
които улесняват или въз-
препятстват развитието на 
човека. 

Големият талант на Гладу-
ел е в това да свежда много 
сложни проблеми до мно-
го прости формули, твърди 
Манол Пейков, управител 
на „Жанет 45” и издател на 
книгата. Според него книги-
те на Гладуел създават явле-
ние - свеждането на сложни 
социални процеси до базови 
мисловни изводи, които да 
бъдат разбрани от всеки. 
Тези изводи са много вдъх-
новяващи, споделя Пейков, 
защото показват неща, които 
са невидими за обикновения 
човек. Гладуел е един от 
малкото живи автори, на 
чието име е кръстено цяло 
движение - гладуелизъм, 
обяснява издателят.

Главната идея зад „Изклю-
чителните” е, че има логика 
зад успеха на всеки човек 
и тя е повече свързана с 
обкръжението и шансовете, 
които получаваме, откол-
кото с високия коефициент 
на интелигентност. Гладуел 
анализира живота на оне-
зи, които са се изстреляли 
на върха, като разглежда 
модели на развитие и тър-
си връзки. Той подчертава, 
че тези хора действително 
притежават талант, който се 
среща веднъж на поколение, 
но за истински успех този 

Изключителни хора няма. Само 
изключителни обстоятелства

Казуси

Гладуел прави 
анализ на рож-
дените дати на 
успелите игра-
чи в Канадската 
хокейна лига и 
установява, че 
близо 40% от 
тях са родени 
между януари и 
март. Обясне-
нието на този 
факт е, че датата на деление, според която се влиза в 
първи клас, е 1 януари. Тогава между децата, родени в нача-
лото и в края на годината, има сериозна физическа разлика 
и по-едрите биват поощрявани в тренировките и нато-
варвани с повече физически задачи.

Визитка
Кой е Малкълм Гладуел 
Малкълм Гладуел е журналист и автор на бестселърите 
„Повратната точка” (2000) и „Проблясък” (2005). Книгите 
на Гладуел представят неочаквани резултати от изследва-
ния в социологията и психологията. Роден в Англия, Гладу-
ел израства в Торонто, Канада, завършва история. Редовно 
пише за списание „Ню Йоркър” и други издания. През 2000 
г. списание „Тайм” го включва в списъка на 100-те най-влия-
телни личности. През 2007 г. печели награда за постижения в 
отразяването на социални въпроси от Американската социо-
логическа асоциация.

Цифра на деня

10 000
 часа работа - по 20 часа седмично за 10 години - са нужни, 

за да станеш изключителен в това, което правиш, 
твърди Гладуел

▶

Според 
Гладуел из-

ключителните хора 
не са непременно 
гении, а хора, по-
паднали в правил-
ните обстоятелства, 
отгледани са в пра-
вилната културна 
и социална среда и 
най-вече са съумели 
да се възползват от 
тази ситуация и са 
бачкали здраво 

манол Пейков, 
издател на книгата

Гладуел забелязва, че много самолетни катастрофи на 
корейски авиолинии през 90-те години са причинени от 
човешка грешка. Авторът изказва тезата, че причината 
за това е културата на корейците, в която е заложено да 
не се противопоставяш на висшестоящи. Поради това 
корейците играят пасивна роля в пилотската кабина, 
докато американците са проактивни, нямат културни 
задръжки и оспорват решенията на авторитетите. Ето 
защо корейските авиолинии наемат независим консул-
тант от различна култура, който има за цел да подобри 
взаимоотношенията между първия и втория пилот на 
самолетите.

Една глава от 
„Изключителни-
те” е посвете-
на на връзката 
между матема-
тическите спо-
собности на ази-
атците и ориза. 
Според автора 
отглеждане-
то на ориз се 
свързва по много 
красив начин с 
математиката, 
тъй като в него има директна връзка между усилието и 
резултата. „Получаваш точно толкова от оризището, 
колкото вложиш”, твърди Гладуел. Тъй като отглеждане-
то на ориз е много по-трудоемък и изтощителен процес 
от отглеждането на пшеница например, азиатците са 
по-склонни да работят дълго и усърдно и да успеят в суро-
ва дисциплина като математиката.

талант трябва да се появи 
„на правилното място в пра-
вилния момент”. Тезата му 
се разглежда в множество 
истории, анекдоти и приме-
ри, но е възможно читателят 
да се запита дали книгата му 
предлага нови заключения. 

От Бил Гейтс до „Бийтълс”, 
от Кристофър Лангън (IQ 
195) до бащата на атомната 
бомба - Гладуел показва, че 
за успеха е много по-важно 
какви шансове си имал, дори 
кои са дядовците и бабите 
ти. Книгата е посветена на 
баба му Дейзи и завършва 
с изследване на собствения 
му успех. Авторът просле-
дява пътя на предците си от 
Ямайка до Англия и прави 
изводи как той е повлиял на 
развитието му.

Гладуел е интересен и за-
щото дава много примери, 
които вади като фокусник от 
ръкава си, обяснява Пейков. 
Всяка страница е изпъстре-
на с десетки примери от 
най-различни сфери на чо-
вешкото знание. Това прави 
книгата много увлекателна 
и лесна за четене, твърди 
издателят.

Книгата също разглежда 
ефекта на „демографския 
късмет” и датата на ражда-
не върху успеха. Гладуел 

показва как предприемачите 
в САЩ, родени през 30-те 
години на миналия и по-
миналия век, имат голямо 
предимство, защото и двете 
поколения се развиват по 
време на икономически бум 
и демографски спад. Тоест 
това е време, в което учи-
лищните класове са малки, 
учителите са свръхквали-
фицирани, университетите 
търсят студенти и компани-
ите търсят служители.

Правилото за десетте хи-
ляди часа се среща някол-
ко пъти в книгата. Според 

Гладуел, за да преминеш 
границата между „добър” и 
„изключителен” в работата 
си, трябва да се занимаваш с 
нея поне 10 хил. часа. Авто-
рът дава пример с програми-
рането в случая на Бил Гейтс 
или свиренето пред публика 
в случая на „Бийтълс”. При 
20 часа на седмица това са 
10 години. Но според автора 
най-важното е да имаш под-
ходящите условия за това.

Много критици осъждат 
необективния и ненаучен 
подход на Гладуел. Според 
тях изборът на източници, 
подкрепящи теориите му, е 
тенденциозен, а статистиче-
ските данни - недостатъчни 
за такива генерални изводи. 
Други са на мнение, че Гла-
дуел е открил важни тенден-
ции, но изследванията му 
напомнят „лепенка” върху 
проблем, който заслужава 
по-сериозно проучване. 
Някои от твърденията на 
Гладуел са спорни, но си 
заслужава да се мисли вър-
ху тях, коментира Пейков. 
Дори и да не се основават на 
революционни теории, жи-
вият разказ и заразителният 
ентусиазъм на автора ще ви 
увлекат, а може би дори и ще 
ви вдъхновят.

Теодора мусева

Хокейните играчи се раждат  
между януари и март

Кой се страхува от корейски  
самолети

Оризът ме накара
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